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EKO

Wałcz, Wojska Polskiego 50
518 245 080

POMIARY KAMERĄ TERMOWIZYJNĄ 
Powaty (wałecki, pilski, złotowski) 

Weryfikacja wycieków i przedmuchów. 
Sprawdzenie izolacji mieszkań i domów. 

Badanie paneli fotowoltaicznych i instalacji.
Badanie wraz z raportem - od 250zł  kontakt: 533 626 165
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Jak zabija się kulturę w Wałczu?
Konflikt polityczny pomiędzy radnymi  w mieście Wałcz obserwują mieszkańcy już od 
dłuższego czasu. Ta walka polityczna ma wpływ także na instytucje podległe samo-
rządowi. W ostatnim czasie doszło do sytuacji, gdzie dyrektor Wałeckiego Centrum 
Kultury w ramach protestu chciał się wycofać się z kierowania wałecką placówką 
kultury, bo polityka zagłębia się w miejsca, gdzie nie powinno  jej być. O tym , przed 
jakimi problemami stoi kultura w małych miejscowościach, oraz kto chce zasisnąć 
pętle na szyi WCK, z Maciejem Łukaszewiczem rozmawia Piotr Kurzyna

Wałeckie Centrum Kultury 
ma działać na rzecz miesz-
kańców, ale nie wszystko 
się udaje, bo  okazuje się, 
że mamy jakiś problem. 
Jaki to jest problem?
M.Ł. Permanentne niedo-
finansowanie. Od kilku lat 
otrzymujemy takie dofinan-
sowanie, które nie wystarcza 
na pokrycie podstawowych 
kosztów. Czyli na wynagro-
dzenia oraz utrzymanie bu-
dynku.

Ale jeszcze są środki na 
działalność kulturalną 
prawda?
M.Ł.Generalnie, można okre-
ślić, że na działalność kultu-
ralną w ogóle nie dostajemy 
środków, cała działalność 
jest organizowana z funduszy 
zewnętrznych, albo bezkosz-
towo,  bo robimy to swoimi 
siłami, albo dotacją celową, 
o którą musimy wnioskować.

Gmina jako organizator 

ma przecież obowiązkowo 
zagwarantować środki na 
funkcjonowanie  rozwija-
nie kultury.
M.Ł.Dokładnie ustawowo 
organizator, czyli gmina ma 
zagwarantować środki na 
rozpoczęcie działalności i 
utrzymanie obiektów. My 
otrzymujemy środków mniej 
niż wynoszą koszty stałe. 

Jaka jest argumentacja 
przy tych decyzjach?

M.Ł. Tak nas traktuje Rada 
Miasta wprowadzając takie 
zmiany do budżetu,  przy-
znając jednocześnie, że 
otrzymujemy kwoty  poniżej 
kosztów utrzymania. Radni 
robią to świadomie, po to aby 
w mieście działo się jak naj-
mniej dobrych rzeczy, bo to 
zagraża interesom politycz-
nym. Czyli im gorzej, to dla 
nich których tym lepiej.

Ile potrzebuje  WCK, aby 
normalnie  funkcjonowa-

ło?
M.Ł.Są twarde wyliczenia 
i tego się nie da oszukać. 
Koszt funkcjonowania plus 
wskaźnik inflacji daje 1,7mln 
aby pokryć całość kosztów 
stałych

A dziś dostajecie
M.Ł.  1,340mln 

Skąd macie wziąć braku-
jącą kwotę?
M.Ł. Rada mówi, abyśmy so-
bie zarobili.

W jaki sposób może zara-
biać dom kultury?
M.Ł. Na przykład z działalno-
ści kina.

Kino jest w remoncie.

M.Ł. Dokładnie tak i teraz 
kino mamy w WCK, a obec-
ność kina w tym miejscu blo-
kować może wynajęcie sali 
na inne wydarzenianp.kaba-
rety
A jak wynajmujemy pozosta-
łe sale, to te wynajmy muszą 
być droższe, aby były opła-
calne, a w sumie zaintere-
sowanie spada, bo mamy 
obecnie kiepską sytuację 
gospodarczą pod taką dzia-
łalność.

To robi się troszkę taka 
pętla.
M.Ł. Tak, robi się pętla na 
szyi WCK i radni świadomie 
ją jeszcze zaciskają.

FOT. KAWAISZTUKAPL

ALARM -
 zamieszanie wokół działek. 
W programie „Alarm” 
wyemitowanym przez 
publiczną telewizję TVP 
poruszony został temat 
próby sprzedaży dzia-
łek przez miasto Wałcz, 
w hurtowej ilości dla 
jednego z przedsię-
biorców. Radni z gminy 
miejskiej Wałcz zablo-
kowali ten pomysł bur-
mistrza, twierdzą, że 
kwoty  te zostały zna-
cząco zaniżone przez 
magistrat. Całą spra-
wa odbiła się sporym 
echem wśród lokalnej 
społeczności.

Nie od dziś wiadomo, że 
dziennikarze z TVP potrafią 
dużo faktów zmanipulować 
i tak ułożyć materiał, aby 
przedstawiał prawdę, któ-
ra będzie służyła politycznej 
grze. Wtrącają do tego tema-
ty nie związane z wydarze-
niem, a mające na celu grać 

na emocjach oglądającego. 
Burmistrz  po programie wy-
stosował także swoje stanow-
sko, w którym potwierdził, że 
gmin sprzedawała działki na 
tym terenie w cenie poniżej 
70 złotych. Jednak gdy wej-
dzie się na jakiekolwiek por-
tale nieruchomości i poszuka 
cen podobnych działek, to  
niemal zawsze są one w ce-
nie grubo powyżej 100zł za 
m2.
Jaka jest zatem prawdziwa 
wartość nieruchomości, które 
chciano sprzedać? Dlaczego 
nie doszło do transakcji skoro 
była taka intratna? Dlacze-
go nie było rzetelnej wyceny 
przedstawionej już podczas 
pierwszej próby podjęcia 

uchwały, bo wycena którą 
wskazano później, okazała 
się podważona i ma być w 
najbliższym czasie także za-
skarżona? 



Felieton

Felieton

RZĄDZENIE 
PRZEZ STRACH 

Od zarania dziejów baliśmy 
się… 
„Strach – to jedna z podsta-
wowych cech pierwotnych 
(nie tylko ludzka) mających 
swe źródło w instynkcie 
przetrwania.” Nasi przodko-
wie miliony lat temu bali się 
ognia, wiatru, burzy, pioru-
ny mogły przynieść śmierć, 
spowodować pożar sawan-
ny i tym samym zniszczyć 

ich proste domostwa.
Dziś mimo piorunochronów, 
wielu z nas nadal boi się 
tego żywiołu.
Pamiętacie Faraona ? Bole-
sław Prus w 1895 opisał, jak  
kapłani perfidnie wykorzy-
stują ludzki strach. W sta-
rożytnym Egipcie wiedzia-
no już, że zaćmienie słońca 
jest chwilowe…zatem żad-
ne modły, padanie na kola-
na, błagania Boga aby słoń-
ce wróciło nie są potrzebne 
bo po pewnym czasie w na-
turalny sposób skończy się 
przerażająca prostych ludzi 
ciemność. 
Wcześniej i później powsta-
ły różne religie i różne ko-
ścioły…większość bazuje 
na strachu, przed gniewem 
bogów, mękami piekielnymi 
itp. a duchowni do dziś wy-
korzystują to, że czegoś się 
boimy. Trzymanie ludzi w 
strachu jest w ich interesie. 
Gorzej dla nas jak jest w in-

teresie i ołtarza i tronu. 

Świat poszedł do przodu, 
ludzka żądza wiedzy oka-
zała się nie do zatrzyma-
nia, nauka wyjaśniła wiele 
zjawisk, wymyślimy różne 
chroniące nas urządzenia i 
technologie.
 W naszej części świa-
ta szkoły i wiedza są po-
wszechne i dostępne. W 
dobie internetu nawet do bi-
blioteki nie trzeba pójść aby 
dowiedzieć się jak chronić 
się przed uderzeniem pioru-
na, co oznacza skrót LGBT, 
a Gender to płeć społeczno 
kulturowa i choć twierdziła 
tak Beata  Kempa to nie po-
twór który już w przedszko-
lu przerabia chłopców na 
dziewczynki…
W naszym kraju rządzący 
chyba bardzo pozazdrościli 
duchownym bo zamiast nas 
edukować perfidnie wyko-

rzystują nasz strach i brak 
wiedzy. 
100 lat temu część ludzi 
bała się potwora na szy-
nach czyli kolei żelaznej, 
potem radia czy telefonu. 
Dziś mamy się bać działań 
chroniących nasze zdrowie i 
zdrowie naszej planety. 
Jakieś 40, 30 lat temu, 
jeszcze w PRL lokomotywy 
spalinowe zamieniliśmy na 
elektryczne, uznaliśmy to 
za działanie postępowe. 
Choć nie nazywaliśmy tego 
działaniem pro ekologicz-
nym na pewno takim było. 
Dziś, gdy  jako Unia Euro-
pejska podjęliśmy decyzję, 
że za kilkanaście lat na 
naszym kontynencie prze-
staniemy produkować sa-
mochody ze śmierdzącymi 
spalinowymi silnikami (tymi 
które posiadamy będziemy 
mogli jeździć aż się rozlecą) 
władza straszy, że Polacy 

nie będą mieli czym jeździć 
! A przecież to nie kto inny, 
tylko premier Morawiecki 
już kilka lat temu zapewniał, 
ze wybuduje fabryki samo-
chodów elektrycznych, eko-
logicznych i tanich. 
My się wiec bać nie musi-
my…No chyba, że nas oszu-
kał, ale jeśli ten rząd tych 
fabryk nie zbuduje te samo-
chody i tak zostaną wypro-
dukowane i będą tanieć bo 
postępu nawet nasza obec-
na władza nie zatrzyma !
Telefony komórkowe na po-
czątku posiadali nieliczni, 
dziś są powszechne. 
Wiec jeśli już ktoś się po-
winien bać…to ci co nas 
straszą po to aby utrzymać 
władzę ! 

Małgorzata Prokop Paczkowska
Posłanka na Sejm

Dlaczego nie zrobiono planu  
promocji sprzedaży nieru-
chomości z większym rozma-
chem, aby pojawiło się więcej 
oferentów? Czy nie jest tak, 
że ilość podmiotów mająca 
tak duże zasoby finansowe 
jest niewielka lokalnie, ale już 
w dużych miastach ilość de-
veloperów jest przecież zna-
cząca. Muszą tylko inwesto-
rzy wiedzieć, że miasto Wałcz 
chce takie działki sprzedać. 
Pytając kilku przedsiębior-
ców, którzy zajmują się zara-
bianiem pieniędzy, jasno wy-
nika, że te działki można było 
już dawno sprzedać i to nawet 
za wyższą kwotę. 

Jednak, gdy sprzedaż zależy 
od dwóch podmiotów (bur-
mistrz, rada), to muszą grać 
wobec siebie uczciwie, a tego 
najwidoczniej zabrakło. aby 
do transakcji ostatecznie do-
szło. Zbyt dużo niedopowie-
dzeń ze strony burmistrza.  
Burmistrz Wałcza pokazał w 
tym przypadku swoją słabość 
negocjacyjną i nieskutecz-
ność, a radni zachowali się 
jak ongiś szlachta, która chce 
by najważniejsza i nieomyl-
na. Burmistrz uważa, że mia-
sto straciło, ale tak naprawdę 
nie zarobiło. To natomiast jest 
różnica. Stracili na tej kłótni 
mieszkańcy Wałcza.

PiotrK

Wałeccy policjanci za-
trzymali 34 latka, któ-
ry dokonał kradzieży 
pieniędzy w kwocie 
100 zł, a ponadto pod-
czas doprowadzenia do 
jednostki policji wielo-
krotnie znieważył funk-
cjonariuszy i naruszył 
nietykalność cielesną 
jednego z nich. 

Sędzia Sądu Rejonowego w 
Wałczu zastosował wobec 
podejrzanego tymczasowy 
areszt na okres 3 miesięcy.

Do zatrzymania 34-latka po-
dejrzanego o kradzież pie-
niędzy, doszło 13 lutego w 
Wałczu na klatce schodo-
wej budynku mieszkalnego. 
Sprawca działając w sposób 
szczególnie zuchwały pod-
szedł do 89 letniej kobiety i 
wyrwał jej z ręki banknot 100 
zł. Podczas zatrzymania męż-
czyzna słowami wulgarnymi 
znieważył funkcjonariuszy 
oraz naruszył nietykalność 
cielesną jednego z nich.

34-latek trafił do policyjnego 
aresztu. Policjanci doprowa-
dzili podejrzanego do proku-
ratury, gdzie usłyszał 3 za-

rzuty - dokonania kradzieży 
zuchwałej, naruszenia niety-
kalności i znieważenia funk-
cjonariuszy publicznych. Pro-
kurator i policjanci wystąpili 
do sądu z wnioskiem o zasto-
sowanie wobec podejrzanego 
tymczasowego aresztu na 3 
miesiące.

Według kodeksu karnego 
kto dopuszcza się kradzieży 
szczególnie zuchwałej, pod-
lega karze pozbawienia wol-
ności od 6 miesięcy do lat 8.

W przypadku kradzieży zu-
chwałej istnieje brak granicy 
kwotowej klasyfikowania czy-
nu.

Złodziej Pobił PolicjantaDokończenie ze str 1

Cześć, podobno przyjechał 
do Polski jakiś Bidon. Może 
kogoś zaskoczę, ale nie na-
piszę o tym nic... chcę po-
zostać grzeczny.

Tym razem więcej miej-
sca chcę poświęcić kobie-
tom. Bo Wydaje mi się, 
że powinniśmy je bardziej 
doceniać. To znaczy ja do-
ceniam, ale zawsze mona 
bardziej. Też nie chodzi mi 
o to, aby bardziej doceniać 
inne kobiety, niż te nam 
najbliższe. W każdym razie, 
kobieta powinan pozostać 
piękną kobietą.  Choć cza-
sami działania niektórych 

feministek mnie przerażaja. 
Dlaczego? Choćby ze wzglę-
dów językowych. Polski ję-
zyk nie jest łatwy, a okazu-
je się, że są grupy, co chcą 
jeszcze bardziej wszytko 
skomplikować. Dziś już jest 
psycholożka, a nie Pani psy-
cholog, jest Plastyczka, a nie 
Pani plastyk, jest Muzyczka 
a nie Pani muzyk.
Teraz wytłumaczcie obco-
krajowcom, jak stosować te 
feminizmy?  Chyba , że fe-
ministkom chodzi o to, aby 
porozumiewać się docelowo 
tylko w obcym języku, bo to 
będzie  zdecydowanie ła-
twiejsze, a angielski może 
być tego przykładem. 
Znany jestem  z tego, że 
moje poglądy są dalekie od 
feminizmu i nie jestem za 
równouprawnieniem. Uwa-
żam, że kobiety powinno się 
traktować z większym sza-
cunkiem niż gruboskórnych 
mężczyzn. Są delikatniej-
sze i mógłbym pokusić się 
o stwierdzenie, że doskonal-
sze, bardziej złożone. Dlate-
go My mężczyźni nie zawsze 
je rozumiemy. Mają jednak 
tę małą wadę, że nie zawsze 
też nas rozumieją.  
Za kilka dni będzie Dzień 
Kobiet i warto już dziś ro-
zopcząć przygotowania, aby 
go obchodzić inaczej niż 
każdego roku. Znaczy lepiej. 
Stratny jest ten, co podniósł 

w zeszłym roku poprzeczkę 
zbyt wysoko, dlatego warto 
o tym pamiętać już teraz, bo 
za rok...
Kobietom wydaje się, że to 
ich dzień i do takiego myśle-
nia mają przecież pełne pra-
wo. Panowie rozpatrują ten 
dzień nieco inaczej…
To dla nich dodatkowy mo-
ment, kiedy można coś 
ugrać, bo partnerka w tym 
dniu jest we wspaniałym na-
stroju. Ponadto także może 
być to okazją do świętowa-
nia i skonsumowania napo-
jów wyskokowych. Wtedy 
partnerka nie powinna się 
obrażać, bo w końcu pije się 
za zdrowie Pań.
Dzień Kobiet to też moment, 
w którym prawdziwy męż-
czyzna musi zastanowić się 
nad prezentem. I tu zaczy-
nają się schody. Co można 
bowiem kupić kobiecie, aby 
się ucieszyła? Czego byście 
nie wybrali panowie, może 
być nietrafione. Problem po-
lega na tym, że mężczyzna 
uważa, że wie, ale kobieta 
(jak zwykle) wie lepiej. Tutaj 
mogę posłużyć radą kole-
gom, gdyż rasowym męż-
czyzną jestem (tak przynaj-
mniej mi się wydaje).
Zacznijmy od tego, czego na 
pewno nie należy kupować. 
Z całą pewnością nie mogą 
być to książki kucharskie z 
przepisami typu jak schud-

nąć w miesiąc lub przyrzą-
dy do ćwiczeń, odchudza-
nia itp. Ten dzień nie jest 
najlepszym momentem na 
poruszanie takich tematów. 
Bądź mężczyzno człowie-
kiem. Ostrożnie także zko-
smetykami i akcesoriami do 
zwalczania cellulitu, bo taki 
prezent to sygnał, że wiesz, 
iż coś się dzieje. Jeśli któ-
ryś z Panów uważa, że ko-
smetyki mogą być dobrym 
pomysłem, jest w błędzie, 
a tym bardziej, gdy planuje 
podarować swojej kobiecie 
kosmetyki do samochodu.
Mamy pzyjemność praco-
wać z zespołem dla chińskie-
go wydawnictwa tworząc 
dla nich książki w polskiej 
wersji językowej i poznałem 
takie oto przyszłowie:  „gdy 
mężczyźni zejdą się razem, 
to gadają i się słuchają, a 
kobiety oglądają”. Nachodzi 
więc nas zaraz pokusa, aby 
zakupić swojej Pani jakieś 
odzienie, ale i tutaj czai się 
pewne niebezpieczeństwo. 
Jeśli kupimy jak zwykle roz-
miar 38, mimo że partnerka 
ma już 40, miny „zadowo-
lenia” z prezentu lepiej so-
bie nie wyobrażać. Kobiecie 
należy zatem wręczyć to, 
czego potrzebuje. Czyli co? 
Tego nie wie nikt. A może 
wystarczy stworzyć roman-
tyczną atmosferę, a nawet 
samemu coś ugotować, po-

darować kwiaty i powiedzieć
jej: „jesteś tak cudowna, że 
niczego ci nie brakuje”. To 
wyjdzie najlepieji najtaniej.

PS>
Dla osób, które napraw-
dę mają gest jest jeszcze 
opcja zakupu całej działki 
wraz z projektem domu i 
postawienie piięknego ener-
gooszczędnego budynku 
w Kołatniku koło Wałcza. 
W całej tej otoczce „aferty 
gruntowej” okazuje się, że 
są w Wałczu miejsca ładniej-
sze na postawienie domu 
niż widełki Nowomiejska/
Kołobrzeska. Sam byłem 
zaskoczony tak dobrym po-
mysłem i polecam osobom, 
które jeszcze nie były w tym 
miejscu, aby przejechać się 
na spacer do pobliskiego 
lasu i spojrzeć, gdzie wkrót-
ce powstanie całe osiedle 
domków. Osobiście mogę 
zagwarantować, że współ-
raca z właścicielem będzie 
rzeczowa i na wysokim po-
ziomie, bo okazuje się, że 
znam Michała i cieszę się, że 
takie osoby chcą w Wałczu 
realizować takie ciekawe 
projekty.  

Piotr Kurzyna

Kobiety, 
prezenty 
i nowy dom
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BIURA W WAŁCZU 
DO WYNAJĘCIA:

+48 577 777 268

Uroczyste obchody 
78. rocznicy Przeła-
mania Wału Pomor-
skiego na Cmentarzu 
Wojennym.

Wzorem lat poprzednich, 12 
lutego 2023 roku odbyły się 

oficjalne, miejskie obchody 
rocznicy Przełamania Wału 
Pomorskiego. Odbywające 
się na Cmentarzu Wojennym 
uroczystości tak jak co roku 
zebrały szerokie grono re-
prezentacji różnorodnych in-
stytucji, służb mundurowych, 
grup kombatanckich, placó-

wek edukacyjnych oraz wsze-
lakich stowarzyszeń działają-
cych na terenie Wałcza. W 
tym roku nowością stała się 
salwa z armaty kaliber 45 
mm przeprowadzona przez 
rekonstruktorów z Towarzy-
stwa Inscenizacji Historycz-
nych, którzy w umundurowa-
niu żołnierzy 1 Armii Wojska 
Polskiego dopełniali oprawę 
całych obchodów. 

Po 78 latach

Wydawać mogłoby 
się, że w Wałczu i w 
okolicach, ciężko bę-
dzie znaleźć jeszcze 
atrakcyjne miejsce 
na postawienie wy-
marzonego domku. 
Jednak okazuje się, 
że w podwałeckim 
Kołatniku powstaje 
osiedle, które już cie-
szy się sporym zain-
teresowaniem i może 
okazać się jednym 
z głównych miejsc, 
gdzie rozpoczną się 
inwestycje stworze-
nia własnego przy-
tulnego miejsca do 
życia.  

Miejsce jest naprawdę spokoj-
ne i do lasu prowadzi urocza 
droga, która będzie służyć do 
codziennych spacerów. Dojazd 
do osiedla drogą utwardzoną 
i w najbliższym czasie mają 

być stworzone także ciągi ko-
munikacyjne. Jak ma wyglądać 
nowy dom na tym osiedlu?   Na 
Osiedlu Kołatnik może powstać 
każdy projekt domu i to inwe-
stor decyduje jak ma wyglądać 
spełnienie marzeń. Można zbu-
dować dom wolnostojący lub 
dwulokalowy. Może to być bliź-
niak i dom z senioratką. 
A jeśli ktoś chce kupić tylko 
samą działkę, to jest to możli-
we. 
Można także zlecić budowę 
domu do stanu surowego za-
mkniętego. Na każdym etapie 
od tego momentu można bu-
dowę zatrzymać lub przejąć 
do samodzielnego wykończe-
nia.Takie możliwości stwarza 
właściciel kompleksu, który w 
ten sposób zbudował już spo-
re osiedla domków i najlepsze 
referencje mozna otrzymać od 
dotychczasowych klientów, już 
mieszkających i zadowolnych z 
podjętej współpracy. 

Zapłata następuje zawsze po 
wykonaniu poszczególnych 

etapów prac.  Ważne jest bo-
wiem, aby każdy inwestor miał 
swobodę działania i poczucie 
bezpieczeństwa. To dostoso-
wanie się do tempa nowego 
nabywcy nieruchomości oraz 
do stawianych oczekiwań, daje 
tak ważne dziś bezpieczeń-
stwo. 
A jak jest ze wsparciem odno-
śnie finansowania inwestycji? 
Oczywiście, na to są już go-
towe rozwiązania. Wysoka ja-
kość merytoryczna doradców 
majątkowych, ma znaczenie. 
Ponad 20 letnie doświadcze-
nie w dziedzinie bankowości i 
finansów zapewnia profesjo-
nalizm w planowaniu finansów 
osobistych. Badania mająt-
kowej zdolności i mobilności 
długookresowej klientów, jest 
tutaj mocno zaznaczana, aby 
zminimalizować ryzyko finan-
sowe i zapewnić stabilną formę 
finansowania. 

Jak długo trwać może inwesty-
cja? 
Od momentu rozpoczęcia prac 
jest to okres od 6 do 8 miesię-
cy. Dzięki stabilnej kadrze wy-
kwalifikowanych fachowców 
opartej na wieloletniej współ-
pracy oraz dzięki zaopatrzeniu 
większości materiałów bezpo-
średnio od producentów, więk-
szość prac przeprowadzanych 
jest błyskawicznie. W ostatnich 
dwóch latach inwestor zbudo-
wa ponad 100 domów na Osie-
dlu Kwiatowym w Szydłowie 
k/Piły. Zatem można obejrzeć 
dokłdnie z jakim kontrahentem 
przyjdzie współpracować oso-
bom przy budowie własnego 
domu.

Opcji jest wiele i w cenie miesz-
kania.
Działka 500m2  i lokal 86m2. 
Czyli połowa budynku dla osób 
zdecydowanych na dopasowa-
nie domu do swoich potrzeb.  
To racjonalne podejście do 

każdego etapu życia. Klient 
może sobie wybrać rozkład 
pomieszczeń i liczbę sypialni 
dostosowaną do oczekiwań. 
Możesz wybrać sobie sąsiada 
zanim zaczniemy budować. 
Czy mają być to znajomi, przy-
jaciele czy członkowie rodziny? 
Wszytko zależy od tego z kim 
warto współdzielić przestrzeń 
z bliskimi. Taki jest Bliźniak. 
Najciekawsza jest tutaj tak-
że cena, która wynosi tyle co 
koszt mieszkania w bloku, bo 
zaledwie  430tysięcy złotych.
 Dla rodzin, które chcą samo-
dzielny dom na większej dział-
ce i o większej powierzchni, 
czeka gotowa oferta domku 
jednorodzinnego w cenie 470 
tysięcy. Dla osób chcących 
szybko zrealizować swoje ma-
rzenie, czeka dodatkowo pom-
pa ciepła. Jednak, jeśłi ktoś 
ma ochotę zamontować sobie 
panele footowoltaiczne oraz 
ogrzewać się systemem wyko-
rzystującym prąd, to także jest 
taka mołżiwość. Warto wszytko 

policzyć jeszcze przed budową 
i na pewno można liczyć na 
doradztwo lub pokierowanie 
do sprawdzonych i zaufanych 
podwykonawców, którzy da-
dzą gwarancje, na wykonane 
prace.

Dom w cenie mieszkania 
i jeszcze blisko uroczego lasu 

kontakt@osiedlekolatnik.plhttps://osiedlekolatnik.pl/

Inwestycja 
Osiedle Kołatnik, 
to sprawdzony inwestor:
 



Ogłoszenia drobne: 1.00 zł za słowo

Ogłoszenia drobne
Sprzedaż lokalna (sprzedaj skutecznie samochód, mieszkanie lub dom). 
Otrzymasz od nas reklamę w lokalnej gazecie, na największym portalu w po-
wiecie wałeckim, zdjęcie sprzedawanego produktu, wystawienie produktu na 
OLX lub Allegro.
- kto szybciej sprzeda jak nie MY, mając wszystkie media lokalne w ręku?
Tel. 67 387 42 43, extrawalcz@gmail.com

Praca w różnych gałęziach gospodarki sortownie, pakownie, 
produkcja, ogrodnictwo i inne. Zatrudnienie w ciągu całego 
roku, godne stawki wynagrodzenia.

Rekrutacja: Biuro w Wałczu, ul. Kościuszki 12A,  

tel. 603122111  Licencja: 4933

Praca w Niderlandach

NIERUCHOMOŚCI 
Biuro do pracy, 
Telefon
+48 691 73 90 21
+48 608 007 979

Sprzedam mieszkanie 
2 pokojowe, wyremon-
towane, z garażem w 
samym centrum Wałcza. 
Tel. kontaktowy 
+48 880 801 590

Sprzedam lub wyaj-
mę mieszkanię, 62 m2 
(3pokojowe) częściowo 
umeblowane.
+48 601 779 320 
467468

Sprzedam mieszkanie 
36m2 (2pokoje) 2 pie-
tro, balkon. Bardzo dobra 
lokalizacja, w centrum 
Wałcza 
kontakt 785 746 821
468469470471

Sprzedam działkę budow-
laną w Wałczu 775m2 po-
łożoną w dobrym miejscu. 
Kontakt: 667 315 546

PRACA

Poszukiwany przedstawi-
ciel handlowy- aktywny 

sprzedawca, praca dodat-
kowa na dobrej prowizji, 

marketing@studioextra.pl  

Główny ksiegowy/ fir-
ma do 50 osób

tel.  67 356 51 21

ADRES REDAKCJI
ul.Kościuszki 4, 78-600 Wałcz
REDAKTOR NACZELNY 
Piotr Kurzyna
I ZESPÓŁ REDAGUJĄCY 
Piotr, Wiesław, Marcin, Agnieszka, Natalia

KONTAKT:
e-mail: extrawalcz@gmail.com  non stop
strona internetowa: www.extrawalcz.pl, non stop
Telefon: 67 387 42 43 często nie zawsze
Redakcja czynna w godzinach pracy
WYDAWCA:
Agencja 3 Głowy Prodakszyn
SKŁAD
Kamil Urbanowski 
DRUK:
Agora SA

Redakcja nie ponosi odpowiedzialności za 
treść zamieszczanych reklam i ogłoszeń 
oraz zastrzega sobie prawo do redagowa-
nia i skracania nadesłanych tekstów. Listy 
nadsyłane do redakcji są wyrazem opinii ich 
autorów. Redakcja nie zwraca materiałów 
niezamówionych. 

Zamienię 2pokojowe 
mieszkanie TBS, 50m 
plus pomieszczenia go-
spodarcze, strych w cen-
trum miasta na mniejsze, 
parter tel. 601705499
470471472

RÓŻNE
Sprzedam złotokap 
drzewka, kamienie, 
stary sprzęt rolniczy. 
tel: 664 482 711

- ubezpieczenia
- tłumaczenia dokumen-
tów
- opłaty za media
- ksero,fax
- kredyty
- fundusze inwestycyjne
- doładowania telefonów

POMIARY KAMERĄ TERMOWIZYJNĄ 
bezpłatny dojazd powiaty (wałecki, pilski, złotowski) 

Sprawdzenie izolacji mieszkań i domów.
Wychwycenie miejsc, gdzie ucieka ciepło. 

Badanie paneli fotowoltaicznych i instalacji.

Badanie wraz z raportem - od 250zł  
kontakt: 533 626 165

WÓJT GMINY WAŁCZ
Informuje, że został wywieszony 
na tablicy Urzędu Gminy Wałcz  i 
stronie internetowej Urzędu Gmi-
ny Wałcz, www.bip.gminawalcz.pl 
wykazy oraz ogłoszenia nierucho-
mości przeznaczonych do zbycia, 

najmu i dzierżawy

„Przyjmę ziemię, Chwiram 
tel. 664 482 175”
469470471472

Twój tynk na domu za-
chodzi zielonym odcie-
niem? Oczyszczanie ele-
wacji z mchu, porostów, 
pleśni. Skuteczny preparat 
chemiczny.  Cena 12zł za 
m2 przy zamówieniu od 
50m2. Przy realizacji po-
wyżej 200m2 negocjuje-
my cenę.
tel. +48  533 626 165

Praca w Holandii

Instalacje 
Fotowoltaiczne
PowerHouses, 
ul.Boczna23,  
Jastrowie 
tel. 533 626 165

„Burmistrz Mirosławca informuje, że 
na tablicy ogłoszeń Urzędu Miejskie-
go, w Biuletynie Informacji Publicznej 
oraz na stronie internetowej Urzędu 
na okres 21 dni tj. od 10.02.2023 do 
03.03.2023. został opublikowany wy-
kaz nieruchomości przeznaczonych 
do dzierżawy stanowiących mienie 

komunalne Gminy Mirosławiec

„ TBS spółka z o.o. w Wałczu infor-
muje, że na tablicy Urzędu Miasta 

Wałcz, TBS sp. z o.o. w Wałczu oraz 
na stronie BIP Urzędu Miasta Wałcz 

oraz TBS sp. z o.o. w Wałczu za-
mieszczony został na okres 21 dni 

( od 20.02.2023 - 14.03.2023r.) wy-
kaz zawierający lokal użytkowy nr 2 
przy ul. Kilińszczaków 24 - przezna-

czony do wynajmu.

Burmistrz Miasta i Gminy Człopa 
informuje,  że na tablicy ogłoszeń 
w Urzędzie Miasta i Gminy  w Czło-
pie oraz w BIP Miasta i Gminy Czło-
pa,  w dniu 23 lutego 2023 roku na 
okres  21 dni zostały wywieszone 
wykazy nieruchomości przezna-

czonych do sprzedaży.



DOWEDZ SIĘ WIĘCEJ

KURCZAK CAŁY

POLECAMY

PÓŁ KURCZAKA

SKRZYDEŁKA ZESTAW

PÓŁ KURCZAKA
W ZESTAWIE
+surówka + frytki

38,00zł

24,90zł

19,00zł

27,80zł

19,90zł

SKRZYDEŁKA 1kg

15

30

9,90zł

20,90zł

15,00zł

24,90zł

19:00
w okresie od kwietnia do wrzesnia

11:00 - 19:00

8:00- 19:00Pn-Sob

Pn-Czw

11:00 - 21:00

11:00 - 19:00
Pt-Sob
Nied.

8:00 - 19:00Pn-Sob

Dowozimy
przy zamówieniach od 30zł
cena dowozu 4zł 
Przy zamówieniu od 50zł
Dowóz GRATIS

Redakcja ExtraWałcz poszukuje

Dziennikarza/Dziennikarki

Na pewno musisz być EXTRA.EXTRA. 
Do twoich obowiązków będzie należało 
tworzenie materiałów prasowych, 
redagowanie ciekawych treści 
dla lokalnych portali. 

Dodatkowo będziesz obsługiwać inne por-
tale tematyczne i strony internetowe, które 
należą do naszej firmy, lub klientów dla 
których wytrwale pracujemy.
Zostaniesz także poproszny(a) o redagowa-
nie treści do spotów reklamowych oraz tre-
ści do mediów społecznościowych. 

Jak jesteś zdolną bestią :-) 
to wszytkiego Ciebie nauczymy.
wyślij do nas maila, 
a dostaniesz zadanie do wykonania

extrawalcz@gmail.com

AKTUALNOŚCI
w MENU

RUCOLA, PRAŻONA CEBULKA

PRAŻONA CEBULKA

PRAŻONA CEBULKA
SER CHEDDAR

PRAŻONA CEBULKA

PRAŻONA CEBULKA

PRAŻONA CEBULKA

SER CHEDDAR, SAŁATA LODOWA

SER CHE-
DDAR,

BUŁKA Z PIECZARKAMI
BUŁKA Z MIĘSEM

ZAPIEKANKA TRADYCYJNA

ZAPIEKANKA Z KURCZAKIEM 
I Z SURÓWKĄ

ZAPIEKANKA Z SURÓWKĄ
ZAPIEKANKA Z KURCZAKIEM

40cm

8,50zł

17,90zł

17,90zł

15,00zł

17,00zł

14,00zł
15,00zł
16,00zł
17,00zł

17,00zł

9,00zł

8,00zł

20,90zł

19,90zł

9,50zł

12,90zł

15,90zł

7,00zł

7,00zł

7,00zł

7,00zł

5,00zł

5,00zł

WODA GAZ. LUB NIEGAZ........ 5,00zł

21,90zł

23,90zł

25,90zł

27,90zł

19,90zł

25,90zł

w

KAPUSTA PEKIŃSKA

KAPUSTA PEKIŃSKA

KAPUSTA PEKIŃSKA

RĘCZNIE

ŁAGODNE

PIKANTNE

PRZYJDŹ ZJEŚĆ COŚ DOBREGO . Ul.Bankowa 2 (przy ryneczku) Czynne    Pn-Sob.     8:00- 19:00



REKLAMA

20232023

Kultura 
– to, co zostaje, kiedy 
zapomnisz wszystko, 
czego się nauczyłeś

512 207 877

27.02.2023, g. 19.00
ABELARD GIZA "SAMERTAJM"

JANUSZ PIETRUSZKA I KUBA ŚLIWKA
stand-up

WCK, bilety wyprzedane

24.02.2023, g. 19.00
DYSKUSYJNY KLUB FILMOWY

"PRZEŻYĆ"
 WCK, 10 zł 

02.03.2023, g. 17.00
"CZYTAJĄCE GĄSIENICZKI"
Miejska Biblioteka Publiczna

wstęp wolny

11.03.2023, g. 18.00
FISZ EMADE TWORZYWO

koncert
WCK, bilety 100 zł

17.03.2023, g. 19.00
"BABSKI PRZEKRĘT"

spektakl
WCK, bilety od 70 zł

31.03.2023, g. 19.00
DYSKUSYJNY KLUB FILMOWY

WCK, 10 zł 

LUTY/ MARZEC 2023

Organizatorzy zastrzegają sobie prawo
do wprowadzania zmian w programie.

24.02.2023, g. 13.00
"CHŁOPIEC Z CHMUR"
Feriowy Seans Filmowy 

(dofinansowane z MKRPA) 
Kino Tęcza w WCK, wstęp wolny 

25.02.2023, g. 13.00
"ASTERIX I OBELIX: IMPERIUM SMOKA"

Feriowy Seans Filmowy 
(dofinansowane z MKRPA) 

Kino Tęcza w WCK, wstęp wolny

26.02.2023, g. 13.00
"VALERIAN I MIASTO TYSIĄCA PLANET"

Feriowy Seans Filmowy 
(dofinansowane z MKRPA) 

Kino Tęcza w WCK, wstęp wolny 

26.02.2023
STUDIO ESTI

WCK, koncert, wstęp wolny

19.03.2023, g. 12.00
WSZYSTKO, CO KOCHAM

Dorota Zaremba - wernisaż
WCK, wstęp wolny 

Bilety dostępne on-line oraz w kasie WCK

24.02.2023, g. 16.30
KLUB MIŁOŚNIKÓW MANGI I ANIME

Pierwsze spotkanie
WCK, wstęp wolny 

11.03.2023, g. 12.00
SPONTANY

warsztaty ruchu spontanicznego
WCK, wstęp 50 zł

Turystyczna marka 
regionalna WAŁ PO-
MORSKI 1945 wy-
daje szczegółowe i 
pięknie opracowane 
przewodniki, dzięki 
którym czas spędzo-
ny w regionie Wału 
Pomorskiego będzie 
czasem spędzonym 
aktywnie i ciekawie, 
z historią w tle!

II tom przewodnika “Wokół 
Wału Pomorskiego – histo-
ria, legendy, ciekawostki”, 
obejmujący gminy Jastrowie, 
Mirosławiec, Tuczno i Człopę 
dostępny jest już w sprzeda-
ży. 10 lutego 2023 r. w miro-
sławieckim ośrodku kultury 
miała miejsce premiera II 
tomu przewodnika, którego 
autorem jest znany regiona-
lista – Jarosław Leszczełow-
ski.
Tom I, dotyczący miasta 
Wałcz oraz Gminy Wałcz, 
prezentowany był w paź-
dzierniku 2022 r. w Grupie 
Warownej Cegielnia - Skan-
senie Fortyfikacyjnym. Tom 
III – dotyczący gmin Biały 
Bór, Borne Sulinowo oraz 
Szczecinek – aktualnie jest 
w fazie składu i korekty. Druk 
planowany jest na koniec 
pierwszego kwartału 2023 r.
Przewodniki dostępne są 
w sprzedaży na stronie in-
ternetowej www.sklep.stu-
dioextra.pl,  w Grupie Wa-
rownej Cegielnia w Wałczu 
(tu również wysyłkowo), w 
Wałeckim Centrum Kultury, 
Bibliotece Publicznej w Lub-
nie oraz Ośrodku Kultury w 
Mirosławcu. Stowarzyszenie, 
które wprowadza markę Wał 
Pomorski 1945, w ostatnim 
czasie stworzyło też pokaźny 
serwis internetowy – www.

wal-pomorski.pl, w którym 
znajdują się wszelkie moż-
liwe atrakcje turystyczne 
zebrane z terenu 9 gmin 
należących do Stowarzysze-
nia. Poszukującym informacji 
serwis dostarczy wiedzy na 
temat parków krajobrazo-
wych, jezior, zabytków, szla-
ków turystycznych, rzek ale 
i schronów i fortyfikacji Wału 
Pomorskiego wraz z opisami 

i wskazówkami dotarcia w 
postaci koordynatów GPS, 
które w wersji mobilnej stro-
ny przekierują użytkowników 
do map internetowych.

Do serwisu mieszkańcy re-
gionu będą mogli bezpłat-
nie dodawać swoją ofertę 
turystyczną – od oferty noc-

legowej czy gastronomicz-
nej po usługi, wydarzenia, 
wypożyczalnie sprzętu etc. 
Stowarzyszenie zaprasza do 
współtworzenia marki regio-
nu i czerpania korzyści z jej 
powołania.

Skąd pomysł na markę 
regionalną?
Region Wału Pomorskiego 
obfituje nie  tylko  w  pamiąt-
ki historyczne, ale  również 
w atrakcje turystyczne, pięk-
ne jeziora zasobne w  ryby 
i  czyste lasy z  mnóstwem 
zwierząt.
Jednoczony jest zatem po-
tencjał turystyczny kilku 

gmin, leżących w wojewódz-
twie zachodniopomorskim 
i wielkopolskim, w celu zbu-
dowania jednej silnej atrakcji 
turystycznej, która  ma  już 
swoją historyczną nazwę, 
symbol oraz  cały system 
wartości, które od  lat ko-
munikuje. Wał Pomorski 

1945 to  marka zbudowana 
przez jej mieszkańców.
Współpracę sformalizowano 
w  Stowarzyszeniu Wał Po-
morski 1945, które inicjuje 
i  nadzoruje budowę marki, 
a także integruje poszczegól-
ne oferty. Wykorzystywany 
jest w  ten sposób zarówno 
potencjał pamiątek histo-
rycznych i  obiektów, które 
zostaną powoli przywrócone 
do  zwiedzania, jak i  ogrom-
ny potencjał mieszkańców 
od  lat z  powodzeniem po-
dejmujących się inicjatyw 
i organizacji wydarzeń zwią-
zanych z  II wojną światową. 
Już dziś tych inicjatyw jest 
bardzo wiele, ale  wszystko 
wskazuje na to, że będzie ich 
jeszcze więcej.
Marka regionalna ma  za-
znaczyć nasz piękny region 
na mapie atrakcji turystycz-
nych Polski. Opracowana 
wspólna oferta pobytowa 
i  kalendarz imprez sprawia-
ją, że produkty turystyczne 
nie będą ze sobą konkurowa-
ły, lecz uzupełniały się wza-
jemnie.
Dziś w  Stowarzyszeniu Wał 
Pomorski 1945 znajdują się 
gminy: Biały Bór, Borne Su-
linowo, Człopa, Jastrowie, Mi-
rosławiec, Szczecinek, Tucz-
no i Wałcz (miasto i gmina).
Efektem wdrożenia marki 
ma  być maksymalne wyko-
rzystanie istniejących obiek-
tów i tradycyjnych wydarzeń 
plenerowych, które wrosły 
już w naszą historię. Efektem 
ma  być również oznakowa-
nie wjazdów na  teren gmin 
oraz  poszczególnych obiek-
tów turystycznych.
Budowanie marki regional-
nej to także, a może przede 
wszystkim, integrowanie 
mieszkańców wokół nowej 
idei. Liczy się energia i chęć 
do  działania, a  tych nam 
przecież nie brakuje!

www.wal-pomorski.pl 
kontakt@wal-pomorski.pl 

fb/ Wał Pomorski 1945

Turystyka w regionie
 nabiera tempa!



Piękne miejsce, piękne 
zwierzęta. Skąd pomysł 
na hodowlę alpak?  
Pomysł zrodził się na tar-
gach w Barzkowicach 
w 2020 roku , wówczas 
uczęszczałam do Studium 
Medycznego na kierunku 
Terapeuty Zajęciowego, 
dlatego jak tylko padło sło-
wo “alpakoterapia”, byłam 
pewna, że chcę się tym za-
jąć.

A coś więcej o tej alpako-
terapii?.
Alpakoterapia, to dziedzina 
zooterapii z udziałem alpak, 
wspomagająca rehabilita-
cję ruchową oraz umysłową 
osób niepełnosprawnych. 
Alpaki  mają bardzo duży 
wpływ na osoby  z demen-
cją starczą , depresją , mają 
bardzo dużo pozytywnej 
energii którą przekazują 
nam za pomocą bezpo-
średniego kontaktu z nimi.   
Zaczęłam więc zgłębiać 
wiedzę odnośnie pracy z al-
pakami i wpływu na ludzi . 
W 2020 roku zdobyłam za-
wód Terapeuty Zajęciowego 
a w 2021 roku ukończyłam 
kurs alpakoterapii , chów i 
hodowlę alpak w Lublinie 
na co mam certyfikaty. Mu-
siałam również ukończyć 
konwojenta bydła aby móc 
przewozić alpaki. (śmiech)

Czyli mamy do czynie-
nia z certyfikowanym 

terapeutą. Ale proszę coś 
więcej opowiedzieć o tych 
zwierzętach, dlaczego 
warto tutaj przyjechać?
Alpakoterapia z udziałem al-
pak ma  faktycznie bardzo 

duży wpływ na osoby niepeł-
nosprawne, czy depresją ale 
również dla osób bez scho-
rzeń.  Bo alpaka jest pięk-
nym, roślinożernym ssakiem 
z rodziny wielbłądowatych. 
W naturze zamieszkującym 
tereny Ameryki Południowej. 
Ale w Polsce jest jeszcze mało 
znana, przez co kontakt z nią 
dostarcza niezapomnianych 
wrażeń.  Alpaki mają  spokoj-
ną, łagodną naturę a ponad-
to są niezwykle inteligentne.  
Alpaki są ciekawskie i uwiel-
biają towarzystwo. Poprzez 
zabawy, głaskanie i karmie-

nie osoby z nimi obcujące 
otwierają się, relaksują oraz 
chętniej wykonują ćwiczenia, 
jeśli ma być to terapia . 

Czyli kontakt bezpośredni 
dla odwiedzających mile 
widziany. 
Przede wszystkim. Dotyk ma 
ogromny wpływ na emocje: 
uspokaja, zmniejsza poziom 
lęku czy stresów. Obcowanie 
z tymi ciepłymi, miękkimi 
zwierzętami uczy budowa-
nia relacji w klimacie spokoju 
oraz zaufania. Terapia może 
odbywać się w formie sponta-
nicznych spotkań lub zorga-
nizowanych zajęć. Swobod-
na zabawa przełamuje lęki, 

stymuluje zmysły, pobudza 
aktywność. Dlatego też bar-
dzo zachęcam  do głaskania i  
przytulania się do zwierzęcia.

Prowadzicie zorganizowa-
ne zajęcia dla osób, które 
chcą poznać alpaki?
Od kwietnia 2022 roku moż-
na odwiedzać naszą hodowlę 
indywidualnie jak i grupowo. 
Organizujemy  urodziny dla 
dzieci , osób dorosłych oraz 
imprezy integracyjne.
Odwiedzają nas grupy szkol-
ne jak i przedszkolne. Dlate-
go już teraz zapraszamy do 
kontaktu, aby zagwaranto-

wać sobie najlepszy termin. 
Można nas obserwować na 
Fb jak i na instagramie, tam 
wstawiam wszystkie infor-
macje na bieżąco. Wszystkie 
spotkania prosimy umawiać 
telefonicznie, bo zależy nam 
aby poświęceć czas konkret-
nym grupomi osobom. Tele-
fon do mnie  786 976 974

Dziś macie już 5 osobni-
ków, ale rozumiem, że 
pomysł na rozwój jest już 
zaplanowany.
Oczywiście. W tej chwi-
li mamy 5 chłopaków, 
Dropsia , Bąbelka , Tofisia 
, Karmelka i Rysia .
Dwoje z nich zostanie w na-
szej hodowli jako reproduk-
tory a troje z nich będzie 
całkowicie do alpakoterapii . 
Planujemy również powięk-
szać stado od przyszłego 
roku . Tym bardziej, ze osoby 
nas odwiedzające są naszym 
najlepszym motywatorem.

A tak na koniec. Te zwie-
rzęta mają taką przyjem-
ną wełnę. Jest to nie do 
opisania, trzeba samemu 
dotknąć, aby wiedzieć o 
czym mówimy. A co robi-
cie później z nią, bo prze-

cież trzeba je strzyc.
 Alpaki mają czterokrot-
nie lepszą wełnę niż wełna 
owcza , jest hipoalergiczna 
, nie zawiera lanoliny, czyli 
nie uczula . W tamtym roku 
ze  strzygi uzyskaliśmy 7,5 
kg runa  z czego zamierzam 
zrobić wsad do poduszek . 

Dziękuję za rozmowę,
Również dziękuję i zapra-
szam do nas, Jako hodowla 
jesteśmy  zrzeszeni w Pol-
skim Związku Hodowców 
Alpak , jak również jesteśmy 
naniesieni na mapę Polskich 
Hodowców i Alpakoterapeu-
tów.Więc mają Państwo pew-
ność, że trafiacie do prawdzi-
wych fascynatów  z dobrym 
podejściem i będzie to wspa-
niałą przygoda zarówno dla 
dzieci jak i dorosłych
Alpakowy Raj Sylwii i Artura
https://www.facebook.com/
Alpakowy.Raj.SR/

Alpakowy RAJ
W Strzalinach koło Tuczna znajduje się 
“Raj”, gdzie zadbane zwierzęta cieszą 
się każdą wizytą dzieci i dorosłych. 
Pod stałym profesjonalnym nadzorem 
Pani Sylwii Sikorskiej, służą innym, a za 
opiekę odwdzięczają się z nawiązką.

SALON DEKORACJI OKIEN
ul.Bankowa2, Wałcz

tel. 698 067 337
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2, 3, 4, 5 MARCA
17.00 - ASTERIKS I OBELIKS: IMPRERIUM SMOKA
- FRA/111'/7+
19.00 - MAGIC MIKE: OSTATNI TANIEC
- USA/110’/15+

w

bilet normalny - 19 zł bilet ulgowy - 16 zł 

517 486 010
bilety dostępne na biletyna.pl oraz w kasie WCK

(czynna od czw. do ndz. w g. 16.00-20.00)

seanse indywidualne, grupowe

bilet grupowy (min. 25 os.) - 15 zł karta seniora/ rodziny - 17 zł karta rodziny ulgowy - 14 zł

9, 10, 12 MARCA
17.00 - MASZ CI LOS - POL/86'/12+
19.00 - WIELORYB - USA/117’/15+

16, 18, 19 MARCA
16.30 - YUKU I MAGICZNY KWIAT - BE/65'/BO
18.00 - TITANIC 3D - USA/174’/12+

23-26 MARCA
ANT-MAN I OSA: KWANTOMANIA - USA/125'/12+
17.00 - DUBBING
19.15 - NAPISY

Kontakt: 
biuro: 67 387 42 43

sprzedaż: 574 300 757
marketing@studioextra.pl
www.studioextra.pl

ul.Kościuszki 4, 78-600 Wałcz

TWÓJ ZEWNĘTRZNY 
DZIAŁ MARKETINGU



O włos od tragedi. Zdarzenie miało miejsce 19 lutego, 
około godziny 16:00. OSP w Tucznie zostało zadyspono-
wane do wypadku drogowego na trasie Tuczno - Miło-
goszcz. Pojazd marki Opel wypadł z jezdni i dachował. 
Kierowcy na szczęscie nic się nie stało. Zdarzenie zakwa-
lifikowano jako kolizja. 

Niebezpieczne dachowanie Koncertowa Biblioteka
W Tucznie można 
było uczestniczyć 
w  autorskim kon-
cercie „Między 
wierszami” dedy-

kowanego pamięci 
Wisławy Szymbor-
skiej.

Koncertowy wieczór rozpo-
częli uczniowie SP im. We-

dlów Tuczyńskich w Tucznie, 
Oliwia Marszał, Hanna Stocka 
i Filip Białas recytując wiersze 
Wisławy Szymborskiej. 
Autorski koncert poezji śpie-
wanej w wykonaniu Zbignie-
wa Rolniczaka odbył się w 
kameralnej atmosferze, któ-
rą przygotowała Restauracja 
„Wrzosowy Zakątek”. Swój 
klimat wydarzenia dała data, 
gdyż wszytko odbywało się w 
walentynki. 
Zbyszek Rolniczak swoją 
śpiewaną poezją i grą na gi-
tarze zafundował wszystkim 
uczestnikom koncertu niesa-
mowite wrażenia i wiele prze-
myśleń, które na pewno po-
wędrowały również do serc. 
Biblioteka w Tucznie zachęca 
do odwiedzania swoich pro-
gów, można zaglądać tam 
częśćiej, bo ciekawostek ma 
być coraz więcej. 

18 lutego na terenie 
Publicznej Biblio-
teki Gminy Wałcz 
w Lubnie odbył się 
finał #szafowania 
dla Kingi Rydz cho-
rej na SMA. 

Frekwencja na tym wy-
darzeniu przerosła nasze 
najśmielsze oczekiwa-
nia. Szczególnie, że dzień 
wcześniej na terenie gmi-
ny szalała wichura, były 
przerwy w dostawie prądu 
i obawialiśmy się o pogodę 
w podczas finału. Jednak 
Wy, ludzie o wspaniałych 
sercach, nie zawiedli-
ście Kingi i bardzo licznie 
przybyliście na finał. Po 
sobotnim szafowaniu bra-
kuje nam słów, aby wyra-
zić swoją wdzięczność. Z 
całego serca dziękujemy 
wszystkim, którzy dołoży-
li swoją cegiełkę do tego 
wydarzenia. Bardzo dzię-
kujemy wszystkim uczest-
nikom! Każdej osobie, któ-

ra przyniosła odzież lub w 
inny sposób włączyła się w 
zbiórkę. Wszyscy cudow-
nie się bawili, były wystę-
py artystyczne, ognisko, 
różnego rodzaju pokazy, 
fotobudka, pyszne potra-
wy i wypieki, kiermasz 
książek, loteria fantowa, 
wata cukrowa, warkoczy-
ki, licytacje i wiele innych 
atrakcji dla małych i du-
żych... Jeśli nie było Was 
na finale to mamy nadzie-
ję, że zdjęcia pokażą Wam 
chociaż w małym stopniu, 
jaka cudowna atmosfera 
panowała w Lubnie. My do 
tej pory nie możemy wyjść 
z podziwu. Wszystko uda-
ło się dzięki przychylności 
władz, którym jesteśmy 
bardzo wdzięczni. Całe 
swoje serce i ogrom czasu 
w tą zbiórkę włożyli Aldona 
Piaskowska i Kornel Kurow-
ski. Oczywiście, gdyby nie 
zaangażowanie z wójtem 
Janem Matuszewskim na 

czele to by się nie udało. 
Dziękujemy serdecznie 
burmistrzowi Maciejowi 
Żebrowskiemu za przepro-
wadzenie zbiórki odzieży 
na terenie miasta. Do na-
szego szafowania włączyło 
się też miasto Piła w któ-
rym działania koordynował 
Damian Wycisło
Nie chcemy nikogo pomi-
nąć, więc serdecznie dzię-
kujemy:
Gminie Tuczno, Miastu 
Wałcz , Gminie Szydłowo , 
Gminie Mirosławiec, Gmi-
nie Człopa.
Dziękujemy wszystkim soł-
tysom i wolontariuszom, 
wykonaliście kawał dobrej 
roboty. Udało się zebrać 
ponad 70 tysięcu złotych 
dla dziecka. 
Dziękujemy.

AP

WIELKIE  
Szafowanie
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JESTEŚ ZAINTERESOWANY
ZADZWOŃ:

504 062 259; 67 2591008

NABÓR 
UZUPEŁNIAJACY

KLASA I - II - III 
TRYB NAUCZANIA ZAOCZNY

( SOBOTA-NIEDZIELA 2 RAZY W MIESIĄCU ) 

NA PODBUDOWIE:

SZKOŁA PODSTAWOWA

GIMNAZJUM

SZKOŁA ZAWODOWA-BRANŻOWA

MOŻLIWOŚĆ KONTYNUACJI NAUKI
NA SEMESTRACH (KLASACH) WYŻSZYCH

DLA OSÓB KTÓRE NIE UKOŃCZYŁY
SZKOŁY ŚREDNIEJ

TERMIN NABORU DO 26 LUTEGO 2023 R.Zapraszamy

Człopa  
chce, 

więcej 
mieszkań

Gmina Człopa podpisała  z 
Krajowym Zasobem Nieru-
chomości porozumienie, w 
ramach którego strony zo-
bowiązały się do współpra-
cy w celu realizacji inwe-
stycji mieszkaniowych na 
terenie naszej gminy.
W związku z dążeniem Rządu do 
poprawy dostępności mieszkań z 
przeznaczeniem na wynajem w 
ramach uruchomienia preferencyj-
nych kredytów objętych dopłata-
mi do odsetek z budżetu państwa 
udzielanych przez Bank Gospo-
darstwa Krajowego pojawiły się 
możliwości budowy zasobu miesz-
kaniowego kierowanego do nisko i 
średnio zarabiających.
Mieszkanie na wynajem w syste-
mie SIM, to oferta dla rodzin o śred-
nich dochodach, które przekraczają 
limit dochodów pozwalający ubie-
gać się o mieszkanie komunalne z 
zasobu gminnego, lecz jednocze-
śnie nie posiadają zdolności kredy-
towej lub nie zamierzają zaciągać 
długoterminowego zobowiązania 
w banku. Dla rodzin, które przed 
objęciem mieszkania wpłacą par-
tycypację w kosztach budowy, w 
wysokości min. 15% będzie rów-
nież możliwość wykupienia lokalu 

mieszkalnego na własność, na zasa-
dach określonych ustawą o niektó-
rych formach popierania budownic-
twa mieszkaniowego.
W zakresie realizowanych inwestycji 
istnieje również możliwość skorzy-
stania z programu dopłat do czyn-
szu z Funduszu Dopłat, które gmina 
może uzyskać z Banku Gospodar-
stwa Krajowego. System dopłat do 
czynszu planowany jest w okresie 
pierwszych 15 lat trwania umowy 
najmu, a jego wysokość jest uzależ-
niona od wielkości lokalu mieszkal-
nego i ilości zamieszkujących w nim 
osób.
Przewidywany czynsz w planowa-
nych inwestycjach szacowany jest 
na poziomie 11 zł/m² + koszty wy-
wozu odpadów oraz mediów (woda, 
ścieki, energia elektryczna) w zależ-
ności od indywidualnego zużycia.
Podkreślić jednak należy, że rzeczy-
wista stawka czynszu będzie znana 
dopiero po wyborze wykonawcy i 
uzależniona będzie od rzeczywi-
stych kosztów realizacji inwestycji.
Osoby, które są zainteresowane 
przystąpieniem do programu, oraz 
zdecydują się na podanie danych 
kontaktowych, musz wypełnić także 
ankietę. i przekazanie jej do Urzę-
du Miasta w terminie do 31 marca 
(sekretariat) lub e-mailem na adres: 
umig@czlopa.pl.
Ankieta pozwoli określić skalę za-
interesowania ofertą SIM wśród 
mieszkańców Gminy Człopa. Opinie 
i udzielone w ankiecie i informacje, 
będą przydatne przy opracowaniu 
projektu budowlanego, pozwolą 
ustalić potrzebną strukturę i wiel-
kość mieszkań. Ankieta jest dostęp-
na na stronie www urzędu w Czło-
pie.

W Mirosławcu tra-
dycyjnie, z dużym 
zaangażowaniem 
przygotowano się 
do obchodów 78. 
Rocznicy Walk o 
Mirosławiec.
W ramach wydarzenia, 
oprócz uroczystego apelu 
na Placu Lotników, oraz 
przemówień zaproszo-
nych gości w podniosłej 
patriotycznej atmosferze, 
mieszkańcy mogli wy-
słuchać także występu 
Wojskowej Orkiestry Sił 

Powietrznych z Koszalina 
wraz z solistkami. Obcho-
dy były również doskonałą 
okazją do premiery II Tomu 
Przewodnika po Wale Po-
morskim - Jarosław Lesz-
czełowski. 
Na zaproszenie Burmistrza 

Mirosławca Piotra Pawlika,  
przybyli na uroczystości: 
- Członek Zarządu Wo-
jewództwa Zachodnio-
pomorskiego Stanisław 
Wziątek, 
- Starosta Wałecki Bogdan 
Jan Wankiewicz, 
- przedstawiciele Rady 
Miejskiej w Mirosławcu, 
gminnych jednostek i lo-
kalnych  stowarzyszeń, 
jak i samorządowcy z są-
siednich gmin.

Uroczyste obchody

OGŁOSZENIE BURMISTRZA MIROSŁAWCA
z dnia 10 lutego 2023 r.

O CZĘŚCIOWYM ODWOŁANIU PRZETARGU NA DZIERŻAWĘ NIERUCHOMOŚCI
 

         Na podstawie o art. 38 ust. 4 ustawy o gospodarce nieruchomościami (Dz.U. z 2021 r. poz. 1899 ze zm.) Burmistrz Mirosławca  odwołuje ogłoszony 
na dzień 28 lutego 2023 r. na godz. 10:20 i 10:40 I ustny przetarg  nieograniczony na dzierżawę niżej wymienionych nieruchomości tj:

- dz. o nr. 76/5 o pow. 0,3314 ha, położonej w miejscowości Piecnik, obręb ewidencyjny Piecnik 0025, zapisanej w księdze wieczystej KO1W/00028619/8
- dz. o nr 24/3 o pow. 1,3700 ha, położonej w miejscowości Piecnik, obręb ewidencyjny Piecnik 0025,zapisanej w księdze wieczystej KO1W/00028619/8
Powód odwołania przetargu: art. 922 § 1 Kodeksu cywilnego (Dz.U. z 2022 r. poz.1360) złożenie wniosku o dzierżawę w/w działek przez spadkobierców 

ustawowych po zmarłym dzierżawcy. 

Wszystkich zainteresowanych przepraszamy za zaistniałą sytuację.

Informację o odwołaniu przetargu podaje się do publicznej wiadomości poprzez zamieszczenie informacji na tablicy ogłoszeń Urzędu Miejskiego 
w Mirosławcu w Biuletynie Informacji Publicznej oraz na stronie internetowej Urzędu Miejskiego www.miroslawiec.pl.

Burmistrz Mirosławca

   -/ Piotr Pawlik



dokończenie ze strony 1. 

Jaki jest tego cel?
M.Ł. Jak się dzieje dobrze w 
WCK, idzie to na konto burmi-
strza, a jak jest źle, też idzie 
to na konto burmistrza. WCK 
stał się zakładnikiem walki 
politycznej, a cierpią na tym 
mieszkańcy. 

A może zbyt dużo chcecie 
pieniędzy?
M.Ł. No właśnie nie. Pode-
przyjmy się faktami. Trzcian-
ka z podobnym budżetem co 
Wałcz, dostaje dotację pod-
miotowej dla Biblioteki i Cen-
trum Kultury 3,5mln. Złotów 
3mln , Chodzież podobnie. 
Złocieniec, który jest mniej-
szy niż Wałcz przeznacza 2 
miliony. Na instytucje kultury 
powinno się dawać około 2% 
wartości budżetu. Nam do 
tego jest naprawdę daleko.

To jaki jest prawdziwy 
problem, że tych pienię-
dzy nie dostajecie?
M.Ł. Problem charakterolo-
giczny. Radni po prostu mnie 
nie chcą. 

To kogo widzieli by radni.
M.Ł. Nie mają pomysłu, kto 
może być następcą. Nie 
wskazali osoby, która mia-
łaby mnie zastąpić. Dlatego 
lepiej robić wszystko, aby 
mieszkańcy mieli wrażenie, 
że w WCK nic się nie dzieje, 

szachując finansami. To samo 
zrobiono z wydatkami na zie-
leń oraz transport. Wszytko 
po to, aby ludzie odczuwali 
jak jest źle. Czy to jest nor-
malne i odpowiedzialne za-
chowanie radnych?

Przygotowania do najbliż-
szych wyborów?
M.Ł. Przypuszczam, że tak. 
Mogę to porównać do takiej 
anegdoty. 
Wszyscy mieszkańcy Wałcza 
wsiedli do pociągu i jadą w 

przyszłość. Radni zostali na 
peronie i pomstują, że pociąg 
im odjechał, a część radnych 
zajmuje się tym, że ławka jest 
na peronie źle pomalowana, 
albo lampa krzywo wisi. To-
talnie są w innym świecie, 

nie potrafią się odnaleźć w tej 
rzeczywistości.

A gdyby były środki na 
działanie kultury, to co by 
się zmieniło?
M.Ł. Na początku kaden-
cji przedstawiłem plan na 5 

lat. Jedną z rzeczy miało być 
wyjście do ludzi i koncerty 
plenerowe. Odbyły się takie 
w 2019 roku na Dolnym Mie-
ście. To realizowaliśmy na 
początku. Oprócz tego dzia-
łalność wydawnicza. Mamy 

fantastyczne opowiadania z 
Wałcza, chętnie byśmy wy-
dali je dla innych mieszkań-
ców. Robiliśmy wystawy lo-
kalnych twórców, powinien 
powstać album promujących 
ich twórczość. Pomysły są i 
kompetencje, ale celowo się 

nas paraliżuje. W myśl zasa-
dy „Będziecie siedzieć cicho, 
nie będziemy wam zabierać. 
A jak nas krytykujecie , to za-
bieramy Wam pieniądze na 
święta” 

Wałczem rządzą tylko radni?
M.Ł. Na pewno nie zarządza-
ją. Rządzą strachem. 

Dlaczego kultura jest waż-
na dla mieszkańców?
M.Ł. Wskazują na to choćby 
badania GUSowskie, gdzie co 
4 mieszkaniec małej miejsco-
wości wskazuje, że kultura 
jest dla niego ważna. 
Poza tym ma to przełożenie 
na nastroje społeczne. W 
2019 roku mieliśmy 100 tys 
bezpośrednich odbiorców wy-
darzeń. Można było tę passę 
utrzymywać, ale niestety nie-
którzy mają inne prorytety. 
„Wszyscy w mieście widzimy 
że dla większości radnych to 
jest ostatnia ich kadencja. 
Szkoda, że zamiast zostawić 
po sobie dobre wspomnienia 
to chcą zostawić zgliszcza… 
Ale i z tym damy sobie radę. „

Dziękuje za rozmowę

M.Ł.  Dziękuję  

.

FOT. KAWAISZTUKAPL

Czyli jak ciekawie spę-
dzać czas w Wałeckim 
Centrum Kultury.
 
Kino, teatr, wystawy, wykłady, 
warsztaty, kabarety, stand-upy 
– każde z tych wydarzeń to do-
skonały pomysł na dzień pełen 
wrażeń. Podpowiadamy, jak 
wałeccy seniorzy mogą spę-
dzać czas w miejskiej jednost-
ce kultury i czy mogą liczyć na 
zniżki.
W czasach nierówności po-
koleniowych sztuka i kultura 
mają szczególne znaczenie 
w łączeniu ludzi. Moc kultury 
jest nieprzeceniona, ponieważ 
to właśnie dzięki niej można 
skutecznie łamać bariery ko-
munikacyjne pomiędzy ludźmi 
młodymi a seniorami. Potrze-
by jednych i drugich w grun-
cie rzeczy są bardzo zbliżone, 
choć na pozór odrębne i dale-
kie od siebie. Wspólnie spędzo-
ny czas w kinie czy na werni-
sażu może te pozornie różne 
światy łączyć i budować. Dla-
czego nie spędzić wieczoru w 
kinie z wnukiem, a z dziadkiem 
nie wybrać się na kabaret? Mo-
menty spędzone wspólnie za-
wsze owocują wzbogaceniem 
relacji, a jeśli dodać do tego 
walory poznawcze, staną się 
rozwijające nie tylko dla blisko-
ści ale również dla każdego in-
dywidualnie.
Przestrzeń Wałeckiego Cen-
trum Kultury od lat jest dostęp-
na i przyjazna dla wszystkich, 
również seniorów. Udogodnie-
nia dotyczą infrastruktury, ale 
także atrakcyjnych cen dla 
osób starszych, a na niektóre 
wydarzenia nawet bezpłatne 
wejściówki.
 
Radość czytania
Miejska Biblioteka Publiczna w 
Wałczu znana jest większości 
seniorów w Wałczu, co bardzo 
cieszy, bo nasza biblioteka 

oferuje naprawdę bardzo szeroki 
wybór klasycznej literatury, jak i 
nowości wydawniczych, na które 
dodatkowo regularnie pozysku-
je środki zewnętrzne. Biblioteka 
zaprasza również do odświeżo-
nej, przeniesionej na parter dla 
wygody seniorów Czytelni Prasy, 
w której w wygodnych fotelach 
można poczytać prenumerowa-
ne przez Bibliotekę najważniej-
sze krajowe periodyki w wersji 
papierowej, ale również na ta-
blecie. Warto również skorzystać 
z możliwości odbycia bardzo 
ciekawych rozmów z lokalnymi 
i popularnymi autorami książek 
podczas spotkań autorskich. Za-
równo z wypożyczalni książek, 
tak i z Czytelni Prasy czy wieczo-
rów autorskich mieszkańcy ko-
rzystać mogą nieodpłatnie.
 

Słowo mówione
Zwolenników pięknego słowa co 
roku serdecznie Wałeckie Cen-
trum Kultury zaprasza na Ogól-
nopolski Turniej Sztuki Recyta-
torskiej, który w minionym roku 
organizowany był już 45 raz. 
Warto zauważyć, że sporą część 
uczestników i laureatów stano-
wią seniorzy. Ogromny wybór 
repertuaru tekstów prezentowa-
nych przez uczestników sprawi, 
że słuchacze zawsze znajdą coś 
dla siebie. Różnorodność wybie-
ranych utworów jest tak duża, 
jak rozpiętość wiekowa prezentu-

jących, dlatego z pewnością za-
chwyci widzów w każdym wieku. 
Na galę i przesłuchania obowią-
zuje zawsze wstęp wolny.
 

Kultura wspólnego oglądania fil-
mów i wyjścia z domu na seans 
jako realizacja potrzeby wspólne-
go spędzania czasu jest zawsze 
strzałem w dziesiątkę. To również 
doskonały sposób na integrację 
międzypokoleniową, dającą im-
puls do długich dyskusji i wymia-
ny poglądów. W trosce o zadowo-
lenie widzów wałeckie Kino Tęcza 
proponuje repertuar dla każdego 
– od horrorów czy science fic-
tion po dramaty obyczajowe czy 
psychologiczne, biografie, kino 
historyczne, pogodne komedie 
czy bajki bez ograniczeń wieku. 
Wystarczy wybrać ulubiony gatu-
nek. Zwłaszcza, że kino studyjne 
oferuje bilety w niższych niż kina 
sieciowe cenach. W Kinie Tęcza 
w Wałczu seniorzy za bilet na se-
ans zapłacą jedynie 17 zł. Udział 
w Dyskusyjnym Klubie Filmowym 

to koszt 10 zł i kawa od organi-
zatorów gratis. W Wałczu latem 
można także obejrzeć filmy na 
świeżym powietrzu. Darmowe 
kino letnie to doskonały początek 
dobrego wieczoru.
 
Przemawiające obrazy
Ostatni rok pełen jest sztuki. 
Sztuki pięknej i lokalnej. Sztuki 
dla mieszkańców od mieszkań-
ców. Sztuki pod hasłem „Wszyst-
ko, co kocham”. Co miesiąc nowa 
wystawa, na której prezentowa-
ne są prace artystów z regionu 
- miasta i okolicy - również arty-

stów w wieku senioralnym. Takie 
wernisaże to doskonały moment, 
by powrócić myślami do czasów 
z przeszłości, odnaleźć dawne 
uczucia czy wspomnienia. Nic 
nie porusza wyobraźni tak moc-
no, jak momenty uchwycone na 
płótnie, a pobudzone wspomnie-
nie to doskonała kanwa do dłu-
gich rozmów o życiu z bliskimi 
czy przyjaciółmi. Na wernisaże 
z cyklu „Wszystko, co kocham” 
również obowiązuje wstęp wolny.
 
Spektakle/ stand-upy/ kaba-
rety
Właściwie w każdym miesiącu w 
WCKu można pójść na spektakl 
czy kabaret. Stand-upy cieszą 
się większą popularnością wśród 
młodszych widzów, choć, jak się 
okazuje - wcale nie jest to reguła. 
Na widowni sceny teatralnej na-
tomiast seniorzy zdecydowanie 
stanowią większość.
 
Nie tylko Wałcz
Seniorzy kochający sztukę wyso-
ką z pewnością sporo satysfakcji 
mogą czerpać również z wyjaz-
dów. Dzięki współpracy WCK z 
WUTW aż 40. słuchaczy Wałec-
kiego Uniwersytetu Trzeciego 
Wieku mogło wyruszyć w podróż 
do Opery na Zamku w Szczeci-
nie, by uczestniczyć w projek-
cie  „Spotkania z operą dla osób 
wykluczonych. Warsztaty wokół 
życia i twórczości Stanisława Mo-
niuszki – ojca polskiej opery na-
rodowej”. To twórcze spotkanie 
połączone było z kreatywnym 
warsztatem w formie zabawy wo-
kół życia i twórczości Stanisława 
Moniuszki, wizytą w operze, a do-
datkowo ze zwiedzaniem teatru 
od kulis i spotkaniem z artystami 
i wspólną nauką śpiewu.

Taniec, śpiew czy muzyka?
Taniec to temat, który może za-
fascynować każde pokolenie. 
Wałeckie Centrum Kultury od kil-
ku lat oferuje – jako jedyne w wo-
jewództwie zachodniopomorskim 
– pokazy spektakli tanecznych 
odbywających się w ramach Pol-
skiej Sieci Tańca, gwarantujące 
występy na najwyższym, krajo-
wym i międzynarodowym pozio-

mie artystycznym.
Piękna muzyka czy poruszają-
cy śpiew dostarczą wiele wzru-
szających wspomnień. Muzyka 
klasyczna w wykonaniu świa-
towej sławy Orkiestry Kameral-
nej Polskiego Radia „Amadeus” 
przyciągnęła tłumy dojrzałej 
publiczności, podobnie jak kil-
kakrotnie w roku czynią to kon-
certy z okazji ważnych świąt 
państwowych, np. Narodowe-
go Święta Niepodległości - w 
wykonaniu twórców lokalnych, 
ale również - na przykład - Re-
prezentacyjnego Zespołu Arty-
stycznego Wojska Polskiego.
 
A może zmiana ról?
Seniorzy w Wałczu nie są zo-
bligowani do pozostania w wy-
godnej roli słuchaczy. Przy Wa-
łeckim Centrum Kultury od lat 
działa Zespół Śpiewaczy „Cha-
bry”, a od września - pod ba-
tutą lwowianina Romana Bahrii 
- „Wałecki Chór Akademicki”, 
które prezentują swój program 
na wałeckiej scenie zarówno 
razem, jak i osobno.
 
Dni Seniora
W październiku do Wałcza za-
witała również „Eleni”, gwiaz-
da polskiej sceny muzycznej, 
której talent zachwyca od 40 
lat. Koncert stanowił przysło-
wiową „kropkę nad i” zorga-
nizowanych po raz drugi Wa-
łeckich Dni Seniora. Seniorzy 
wraz z rodzinami wspólnie 
mogli brać udział w wieczorze 
poezji, koncercie BAR - Bie-
siadnego Ansambl Rozrywko-
wego czy pokazać swoje prace 
na wystawie prac lokalnych ar-
tystów-seniorów „Sztuka jako 
pasja i sposób na życie”.
 
Obecność sztuki w życiu jest 
ważna. Daje spełnienie, siłę 
i refleksję, ale jest też pomo-
stem łączącym świat młodych 
i starszych. Dlatego program 
Wałeckiego Centrum Kultury 
nieczęsto dedykowany jest dla 
jednych albo drugich, ale bar-
dzo często i dla jednych i dla 
drugich.

Przewodnik kulturalny
dla Seniorów
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Publikacja dzięki uprzejmości 
Gminnej  Biblioteki Publicz-
nej w Lubnie. Autor. Jarosław 
Leszczełowski. Książkę w wer-
sji papierowej można zakupić  
w Bibliotece 
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Zeskanuj kod 
aby przejść do 
zakupów.

Doktor praw Waldemar 
Grabs von Haugsdorf z mie-
szanymi uczuciami obejmo-
wał w zarząd ordynację w 
Iłowcu (niem. Polnische Fuhl-
beck), którą zakupił niegdyś 
jego krewny. Sytuacja go-
spodarcza tego majątku była 
zła. Waldemar wraz z żoną 
Gabrielą i jej młodszą sio-
strą Zofią przeprowadził się 
z Berlina do pałacu na sta-
wem młyńskim w Iłowcu. Nie 
posiadał wykształcenia rolni-
czego, nie znał się też na go-
spodarce leśnej, ale liczył na 
fachowość dzierżawców oraz 
urzędników zatrudnionych w 
majoracie. Szybko się jednak 
przekonał, że wziął na bar-
ki zadanie przekraczające 
jego siły. Kryzys gospodar-
czy pogłębiał się po zakoń-
czeniu wojny zwanej Wiel-
ką, co zmusiło doktora do 
stopniowego wyprzedawa-
nia posiadłości. Tymczasem 
Zofia bardzo dobrze przyjęła 
przeprowadzkę i była szczę-
śliwa. Pasjonowała się jeź-

dziectwem i uwielbia-
ła poznawać piękną 
okolicę, galopując po 
lasach, polach i bez-
drożach. Mieszkańcy 
okolicznych miejsco-
wości, osad i folwar-
ków przyzwyczaili się 
do widoku galopują-
cej na białym koniu 
kuzynki ordynata 
Waldemara. Pozdra-
wiali ją serdecznie 
pracujący w polu 
chłopi i drwale ścina-
jący drzewa w rozle-
głych lasach. Pew-
nego wieczora Zofia 
wracała z przejażdżki 
konnej z Kolna. Ponie-
waż nadchodziła bu-
rza i robiło się coraz 
ciemniej, popędzała 
konia, żeby zdążyć 
przed ulewą. Kiedy 
wjechała między za-
budowania Rudek, oślepił ją 
blask pioruna, który uderzył 
w jedno z parkowych drzew. 
Przerażony koń stanął dęba… 

Gabriela widziała zbliżają-
ce się granatowe chmury i 
z niepokojem spoglądała w 
kierunku bramy folwarku, 
mając nadzieję zobaczyć tam 
wkrótce Zofię kłusującą na 
jej ulubionym wierzchowcu. 
Wreszcie odetchnęła z ulgą, 
gdyż dostrzegła siostrę. Zo-
fia powitała ją promiennym 
uśmiechem i powiedziała, że 
musi odprowadzić zmęczo-
nego konia do stajni. Dorzu-

ciła też dziwne zdanie: „Nie 
martw się o mnie, jest mi 
naprawdę dobrze”. Potem 
zniknęła w stajni, a na pała-
cowy dziedziniec zajechała z 

głośnym turkotem dwukółka 
Alexandra von Hartmanna – 
właściciela majątku w Rud-
kach i przyjaciela Grabsów 
von Haugsdorfów. Starszy 
mężczyzna zalany był łzami. 
„Co się stało?” – zapytała 
Gabriela, bojąc się jednocze-
śnie odpowiedzi, którą zaraz 
usłyszy. „Nieszczęście, Zo-
fia spadła z konia i uderzyła 
głową w wielki kamień! Leży 
w naszym pałacu.” – odrzekł 

mężczyzna, nie pa-
trząc jej w oczy. „Co 
ty pleciesz?! Przecież 
ona jest w stajni!” – 
rzuciła w odpowiedzi 
i puściła się biegiem 
w kierunku budowli, 
w której przed chwilą 
zniknęła siostra. „Zo-
fia! Zofia!” – krzycza-
ła rozpaczliwie, ale 
nikt jej nie odpowia-
dał. Stajnia była pu-
sta. Ubraną w piękną 
białą suknię Zofię po-
chowano w grobow-
cu rodzinnym nad 
jeziorem młyńskim. 
Waldemar i Gabriela 
sprzedali posiadłość i 
wrócili do Berlina. Po 
kilku latach rozeszli 
się. Waldemar zginął 
tragicznie w wypad-
ku w Berlinie w wieku 
zaledwie 37 lat. Mija-
ły lata i powoli zapo-

minano o tragicznej śmierci 
młodej dziewczyny. Jednak 
gajowi z nadleśnictwa w Hau-
gsdorfie zaklinali się, że nocą 
widywali kobietę w białej suk-

ni, która prowadziła konia za 
uzdę, przechadzając się nie-
śpiesznym krokiem wzdłuż 
brzegu stawu młyńskiego. 
Mijała potem pałacowy dzie-
dziniec i zawsze znikała w 
stajni. Polscy mieszkańcy 
Rudek widywali białą damę 
wieczorami, kiedy kłusowała 
przez mostek nad strumie-
niem Przyłęg.
 KOMENTARZ Legendę opi-
sałem na bazie opowieści, 
krążącej w dzisiejszych Rud-
kach, o tragicznej śmierci 
córki właściciela majątku 
w Iłowcu. Postacie Gabrieli 
i Waldemara Grabsów von 
Haugsdorfów oraz Ale-
xandra von Hartmanna są 
prawdziwe, natomiast Zofię 
wymyśliłem na potrzeby tej 
legendy. W zrujnowanym 
dziś mauzoleum właścicieli 
Iłowca znajdował się sarko-
fag ze zwłokami dziewczyny 
pochowanej w białej sukni. 
Nie wiemy, kim była i w ja-
kich okolicznościach zmarła. 
Urodziła się w 1906 r. Mu-
siała być członkiem rodziny 
Grabsów von Haugsdorfów, 
skoro pochowano ją w ro-
dzinnym grobowcu.

W kręgu lokalnych 
legend i baśni

LEGENDA O 
BIAŁEJ DAMIE Z RUDEK

z książki „W kręgu regionalnych baśni. 
102 legendy staropolskiego powiatu 
wałeckiego” Jarosława Leszczełowskiego 
z ilustracjami Kamili Szostek.
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Zbliża się kolejna rocz-
nica działania Lokalnego 
Centrum Nauki -  Metalo-
we Inspiracje w Wałczu. 
Jak można szybko pod-
sumować całość? 
A.N. Dokładnie tak zaczy-
namy świętowanie, LCN 
rozpoczęło swoją działal-
ność 1 marca 2021r. Przez 
dwa lata  odwiedziło nas 
blisko 30 tysięcy osób! W 
tym okresie przyjętych zo-
stało prawie 500 grup zor-
ganizowanych z około 40 
miejscowości znajdujących 
się w powiecie wałeckim, 
pilskim, drawskim, złotow-
skim, czarnkowsko-trzcia-
neckim, chodzieskim i 
szczecineckim. W zajęciach 
brali udział uczniowie szkół 
podstawowych, średnich 
oraz grupy przedszkolne. A 
dopiero największe sukcesy 
przed nami.  

W jakich zajęciach 
uczestniczą osoby 
korzystające z Waszej 
oferty?
W warsztatach z robotyki 
Lego, fizyko-chemicznych 
i informatycznych. Starsze 
grupy korzystały także z 
symulatorów jazdy i lotu. 
Chętnie odwiedzały Nas 
również osoby indywidual-
ne. 

Od czego wszytko się za-
częło? 
W sumie sam pomysł był 
popchnięty mocno przez 
starostę Bogdana Wankie-
wicza. Ktoś musiał uwierzy 
w pomysł i nadać mu bieg, 
a wsparcie starosty jest tu-
taj nie do podważenia. W 
kwietniu 2021r. w siedzi-
bie LCN podpisane zosta-
ło porozumienie o współ-
pracy pomiędzy Centrum, 
a ówczesną  Państwową 
Wyższą Szkołą Zawodową 
w Wałczu. Porozumienie 
było pierwszym krokiem do 
podjęcia bardzo szerokiej 
współpracy mającej na celu 
poprawę dostępności do 
nowoczesnego nauczania 
na wszystkich poziomach 
edukacji  w regionie. 

Macie w swoich szere-
gach dzieci, które biega-
ją ze swoimi indeksami.
Tak, to najmłodsi studenci, 
którzy mają swoje praw-
dziwe indeksy. W ramach 
współpracy powstał Uniwer-
sytet Dziecięcy. Uroczysta 
inauguracja miała miejsce 
8 grudnia 2021r. Podczas 
Inauguracji, uczniowie zło-
żyli ślubowanie na Sztandar 
Uczelni, następnie paso-
wani przez Rektora otrzy-
mali indeksy. Wraz z roz-
poczęciem każdego roku 
szkolnego robimy nabór na 
warsztaty popołudniowe 
do Uniwersytetu Dziecięce-
go W ramach zajęć została 
utworzona grupa zaawan-

sowana z robotyki Lego. Na-
sza drużyna Lego Inspiracje 
wzięła udział w konkursie 
First Lego League  i zajęła 
III miejsce w Polsce, co jest 
ogromnym sukcesem! 

Wracając do otwarcia dwa 
lata temu. 
Oficjalne otwarcie LCN miało 
miejsce 17 czerwca 2021r. W 
uroczystości m.in. Marszał-
kowie Województwa Zachod-
niopomorskiego: Olgierd Ge-

blewicz, Anna Bańkowska i 
Stanisław Wziątek. Ponadto 
zaproszeni byli: samorzą-
dowcy, przedstawiciele służb 
mundurowych, dyrektorzy 
placówek oświatowych, oraz 
radni. Honory gospodarza 
pełnili, moja skroman osoba 
jako dyrektor  Arkadiusz Nie-
fiedowicz  i Starosta Wałecki 
dr Bogdan Wankiewicz. Pod-
czas otwarcia miało miejsce 
uroczyste przecięcie wstęgi. 
Następnie zaproszeni goście 
zapoznali się z obiektem i 
atrakcjami, jakie oferuje no-
wopowstała placówka. Na 
wszystkich zrobiło to wra-
żenie i byliśmy pewni, że to 
bardzo dobry kierunek. 
W dniach 4-6 czerwca odbyły 
się pierwsze Dni Otwarte, w 
których uczestniczyło ponad 
1000 osób. Na przybyłych go-
ści czekało mnóstwo atrakcji 
m.in. warsztaty edukacyjne: 
Lego, chemiczne, fizyczne, 
informatyczne, symulatory 
jazdy i lotu, darmowe zam-
ki dmuchane i lody. W ciągu 
tych 3 dni, każdy mógł zwie-
dzić Centrum oraz skorzystać 
bezpłatnie ze wszystkich na-
szych atrakcji.  

Imprez było więcej, bo co 
jakiś czas szykujecie coś 
nowego dla mieszkańców.
Kolejną imprezę zorganizo-
waliśmy we wrześniu, Piknik 
Rekreacyjno-Sportowy, w 
którym  uczestniczyło ponad 
500 osób. Na odwiedzają-
cych czekał m.in. kontener 
naukowy Morskiego Centrum 
Nauki w Szczecinie warsztaty 

edukacyjne z naszej oferty, 
konkurencie sportowe, zamki 
dmuchane, a całość wydarze-
ni umiliły występy lokalnego 
zespołu Esti, który jest znany 
w całej Polsce i my również 
doceniamy do co najlepsze 
jest przecież na miejscu. Tak 
jak nasze Centrum. 

Aktywność u Was jest 
przez cały rok z tego co 
widać. Chyba nie macie 
nawet wakacji jak w tra-
dycyjnej szkole? 
Niewątpliwie każdy okres 
wakacyjny jest dla nas bar-
dzo pracowitym czasem. W 
ramach współpracy z Fun-
dacją na Rzecz Państwowej 
Wyższej Szkoły Zawodowej w 
Wałczu organizujemy półko-
lonie letnie oraz zimowe. We 
wszystkich turnusach wzięło 

udział blisko 450 osób. Na 
obecne ferie zimowe 2023 
mamy zapisanych 60 uczest-
ników (maksymalna liczba 
jaką możemy przyjąć). 
Program półkolonii oparty 
jest głównie o naszą bazę 
edukacyjną. Dzieci i młodzież 
biorą udział w warsztatach 
edukacyjnych m.in. roboty-
ki Lego, chemicznych, infor-
matycznych i symulatorów 
jazdy. W ramach współpracy 
z Akademią Nauk Stosowa-
nych wykładowcy wraz ze 
studentami organizują warsz-
taty artystyczne, ceramicz-
ne, sportowe, korzystamy ze 
ścianki wspinaczkowej oraz 
nowo powstałej hali. 
W trakcie wakacji w 2021r. i 
2022r.,  organizowaliśmy tak-
że warsztaty dla uczestników 
obozu z Glinka Academy i 
UKS Volley Wałcz.  Gościło u 
nas ponad 1200 dzieci i mło-
dzieży z całej Polski. Odwie-
dzały nas również inne grupy 
zewnętrzne. 

Korzystacie wciąż jeszcze 
z programów zewnętrz-
nych. Arek Niefiedowicz, 
to przecież osoba w Wał-
czu znana z tego, że pisze 
tylko skuteczne projekty. 
(śmiech)
Muszę być bardziej skromy. 
To LCN pozyskało środki w 
kwocie 21 603,53 EUR na re-
alizację projektu „Nauka bez 
granic” współfinansowanego 
z Programu Współpracy Inter-
reg VA. Projekt realizowany 
był w terminie 10.05.2021- 
15.12.2021, w którym wzię-

ło udział 50 uczestników, 25 
osób po stronie polskiej i 25 
osób po stronie niemieckiej. 
Głównym założeniem projek-
tu było wypracowanie inno-
wacyjnych praktyk edukacji 
zdalnej w ramach współpra-
cy transgranicznej. Dzieci i 
młodzież brali udział w zaję-
ciach z robotyki, chemii, fizy-
ki. Zorganizowane zostały 2 
warsztaty online dla uczniów 
po obu stronach granicy z 
zakresu robotyki i progra-
mowania. Nagrane i udo-
stępnione zostały materiały 
filmowe przedstawiające eks-
perymenty i doświadczenia z 
chemii, fizyki i robotyki wraz 
z tłumaczeniem. W ramach 
projektu zakupiono także 
sprzęt i urządzenia niezbęd-
ne do przeprowadzenia zdal-
nych zajęć i spotkań online 
oraz nagrywania materiałów 

edukacyjnych.
LCN realizowało projekt  pn. 
„Z Pasją po Naukę – obchody 
Roku I. Łukasiewicza”. Celem 
projektu była  promocja nauki 
poprzez dzieci i młodzieży w 
zajęciach naukowych upa-
miętniających postać Ignace-
go Łukasiewicza. W ramach 
projektu zorganizowano cy-
kliczne zajęcia naukowe dla 
dzieci i młodzieży z obszaru 
chemii i fizyki, Piknik Nauko-
wy, w którym uczestniczyło 
blisko 300 osób oraz Noc Na-
ukowców. Dzięki projektowi 
zakupiono dodatkowy sprzęt 
i materiały pomocne do pro-
wadzenia warsztatów. Łącz-
nie we wszystkich zajęciach  
i wydarzeniach wzięło udział 
blisko 1200 dzieci i młodzie-
ży w wieku od 7-18 lat. Or-
ganizowane warsztaty oraz 
wydarzenia miały charakter 
nieodpłatny. 

Współracujecie także z 
największymi światowymi 
firmami jak Amazon.
Tak. LCN  znalazło się  w gro-
nie beneficjentów projektu 
„Amazon STEM Kindloteka”. 
Stworzona została pracownia 
edukacyjna oferująca warsz-
taty z zakresu STEM, tech-
nologii, robotyki, kodowania 
i popularyzacji czytelnictwa. 
Kindloteka STEM to flagowy 
projekt społeczny Amazon, 
który opiera się na tworzeniu 
w placówkach edukacyjnych 
interaktywnych kącików czy-
telniczych. 

Wirtualna rzeczywistość 
też nei jest obca. Mówi 
się, że Gogle VR to przy-
szłość efektywnej nauki.
W LCN powstały dwie nowe 
pracownie: Wirtualnej Rze-
czywistości oraz Edukacyjna 
(Edu). Pracownia VR wypo-
sażona jest w 23 zestawy 
mobilne i 3 zestawy stacjo-
narne. Za pomocą okularów 
uczestnicy mogą przenieść 
się do wirtualnej rzeczywi-
stości, gdzie mogą doświad-
czyć różnych zdarzeń, np. 
odwiedzić Luwr lub obejrzeć 
filmy sferyczne.  W drugiej 
pracowni Edu znajduje się 
20 Chromebooków, wyposa-
żonych w system operacyj-
ny Chrome OS z dostępem 
do chmury google. Kompu-
tery przeznaczone są dla 
ucznia i dla nauczyciela jako 
nowoczesna forma edukacji. 
Staramy się nieustannie 
rozwijać i poszerzać naszą 
ofertę. W planach mamy 
rozbudowę naszego Cen-
trum o kolejne profesjonalne 
pracownie.

Wałeckie centrum stało 
się inspiracją dla innych 
miast. Powstanie Wam 
wkrótce konkurencja? 
Może niekoniecznie konku-
rencja. Ale faktycznie oto-
wrzyliśmy pewne drzwi. 
Urząd Marszałkowski zapla-
nował w perspektywie UE 
2014-2020 powołanie kilku 
takich centrów w wojewódz-
twie (Śzczecinek, Świdwin, 
Starogard, Wałcz i główna 
siedziba Morskie Centrum 
Nauki w Szczecinie) . Każ-
dy z tych centrów zapro-
ponował inne atrakcje oraz 
obszary działalności np. 
najbliższy Szczecinek skupił 
się na edukacji ekologicznej 
powiązanej z pobliskim je-
ziorem...

Który kierunek rozwoju u 
Was może być najlepszy. 
Na czym chcecie sie sku-
pić? Czy jest coś, co moż-
na w przyszłości wpro-
wadzić do powszechnych 
szkół?
Chcemy pójść w kierunku 
kształcenia przyszłych spe-
cjalistów w różnych bran-
żach, a korzystać z nowych 
technologii VR. Mamy no-
woczesną pracownię VR z 
30 zestawami dzięki czemu 
możemy przyjąć całą klasę 
i prowadzić zajęcia. Techno-
logia VR pozwoli ograniczyć 
koszty nauki oraz zapewnia 
bezpieczeństwo. Pokazanie 
pracy operatorów różnych 
urządzęń na stanowisku VR 
to również doskonały ele-
ment edukacyjny skierowa-
ny do uczniów szkół podsta-
wowych, którzy na ogół nie 
wiedzą jaki kierunek kształ-
cenia wybrać po szkole.
Ponadto w naszej pracowni 
VR można zapoznać się ze 
sztuką (np. wirtualny spa-
cer po muzeum w Luwrze 
), poznać historię powsta-
nia Świata będąc aktywnym 
uczestnikiem wydarzeń i 
wiele innych aplikacji eduka-
cyjnych dla najmłodszych i 
dorosłych. Na pewno najcie-
kawsze projekty przed nami.

Dziękujemy za rozmowę

Nowoczesne sposoby nauki 
zaczynają się w Wałczu
LCN w Wałczu obchodzi wkrótce swoje urodziny. Tutaj 
powstają nowoczesne formy nauki, w najbardziej 
nowoczesnych technologiach. Rozmawiamy z dyrek-
torem centrum Arkadiuszem Niefiedowiczem.



Rady na Odpady

SPRAWDŹ HARMONOGRAM WYWOZU ODPADÓW 
NA NASZEJ STRONIE https://atfpolska.com/harmonogramy

Masz pytania? Napisz do nas, lub zadzwoń. 
Odwiedź naszą stronę www 
oraz nasze media społecznościowe.
kontakt@atfpolska.com     tel. +48 94 36 64 202

Wystawa prezen-
towana w salach 
muzeum  przedsta-
wia kulturę rdzen-
nych mieszkańców 
Ameryki Północnej, 
widzianą z perspek-
tywy udziału autora 
wystawy, Adama 
Piekarskiego w hi-
storycznym przed-
sięwzięciu, jakim 
był wielokulturowy, 
tubylczy marsz zwa-
ny Najdłuższym Mar-
szem 2 (The Longest 
Walk 2). 

Był to drugi indiański marsz 

zorganizowany w 2008 roku 
w Stanach Zjednoczonych, 
w trzydziestą rocznicę 
pierwszego marszu, który 
miał miejsce w 1978 roku. 
Najdłuższy Marsz 2  prze-
mierzał całe Stany Zjed-
noczone, od San Francisco 
w Kalifornii, do leżącej na 
wschodnim wybrzeżu sto-
licy, Waszyngtonu, a wzię-
ło w nim udział ponad 800 
uczestników, nie tylko In-
dian. Motywem przewod-
nim wystawy są artefakty 
związane z tubylczymi kul-
turami Ameryki Północnej 
pochodzące głównie ze 
zbioru autora oraz fotogra-

fie autora i innego uczest-
nika marszu z Polski, Marka 
Nowocienia oddające kli-
mat tubylczej pielgrzymki.   

Organizatorem Najdłuż-
szego Marszu 2, który 
stanowił olbrzymie in-
diańskie przedsięwzię-
cie był Dennis J. Banks 
(1937-2017), w języku 
ojibwa Nowacumig – 
amerykański Indianin 
z narodu Czipewejów 
(Chippewa) z rezerwa-
tu Leech Lake, działacz 
społeczno-polityczny 
tubylczych Ameryka-
nów, znany lider Ruchu 
Indian Amerykańskich 

(AIM) i okupacji Wounded 
Knee w 1973 roku, organi-
zator Świętych Biegów na 
świecie i Najdłuższych Mar-
szów w USA, nauczyciel, 
twórca i aktor.  
Cele Najdłuższego Marszu 
2 skupiały się wokół haseł, 
które i dzisiaj nie mogą po-
zostawić nas obojętnym 
– pokój, sprawiedliwość, 
suwerenność, zdrowie, 
ochrona świętych miejsc i 
środowiska, Matki Ziemi.  

Wystawa będzie trwała 
do 31 marca 2023 roku.

Najdłuższy Marsz 2. 
Indiańskie oblicza Ameryki



Coraz trudniejsza 
staje się sytuacja za-
kładów świadczących 
usługi wodno-kanali-
zacyjne na Pomorzu 
Zachodnim. Ich ape-
le o nowe regulacje 
taryf za wodę i ścieki 
od dłuższego czasu 
pozostają bez ocze-
kiwanej reakcji ze 
strony Państwowego 
Gospodarstwa Wod-
nego Wody Polskie. 
W skrajnych przypadkach 
może to skutkować brakiem 
dostępu do wody pitnej. 
Sprawą ponownie zajęła się 
Wojewódzka Rada Dialogu 
Społecznego, która przyjęła 
stanowisko do Wód Polskich 
i Ministra Infrastruktury o 
usprawnienie procesu taryfi-
kacji. 

Posiedzenie WRDS było ko-
lejną próbą znalezienia roz-
wiązania dla patowej sytuacji 
branży wodno-kanalizacyj-
nej. Zgodnie z zapowiedzia-
mi zwołał je przewodniczący 
Rady Olgierd Geblewicz, jed-
nocześnie marszałek woje-

wództwa. To odpowiedź na 
prośby ze strony samorzą-
dowców i strony społecznej 
reprezentowanej przez związ-
ki zawodowe oraz zapowia-

dane protesty pracowników 
zakładów wodociągowych i 
kanalizacyjnych. 

– Branża wodno-kanaliza-

cyjna rozwijała się od wie-
lu lat. Nawet, kiedy tary-
fy rosły, to inwestowała  
w infrastrukturę. Teraz grozi 
jej poważna zapaść. Z taką 
sytuacją nie spotkaliśmy się 
od 25 lat. Temat trzeci raz 
staje na WRDS. Nie rozu-
miem co tu jest spornego. 
Rośnie inflacja, rośną ceny 
energii, co sprawia, że przed-

siębiorstwa wnoszą o nowe 
taryfikatory. Wodociągi i ka-
nalizacja to istotny element 
infrastruktury kryzysowej, 
gra nią jest bardzo szkodliwa 

dla mieszkańców. Chcieliby-
śmy w końcu usłyszeć, kiedy 
uda się znaleźć porozumie-
nie – mówił przewodniczący 
WRDS, marszałek wojewódz-
twa Olgierd Geblewicz. 

Włodarze zachodniopomor-
skich gmin od kilku miesię-
cy apelują o przestrzeganie 
obowiązujących przepisów 

prawa związanych z taryfami 
dla zbiorowego zaopatrze-
nia w wodę. Problemem jest 
przede wszystkim blokowa-
nie nowych taryf na wodę i 
ścieki przez Wody Polskie. 

– Jesteśmy wyjątkowym mia-
stem pod względem zatwier-
dzania taryf. Obecne taryfy 
są z kwietnia 2017 roku, czyli 
przed wprowadzeniem zmian 
w ustawie. Wnioski składali-
śmy już cztery razy, ale koło-
brzeskie wodociągi nie zyska-
ły zatwierdzenia. Wnioski nie 
były rozpatrywane zgodnie z 
ustawą i terminami w ciągu 
45 dni. Nie wyobrażam sobie 
co się stanie, kiedy miesz-
kańcom nie zostanie dostar-
czona woda albo nie zostaną 
odebrane ścieki. Świadczymy 
usługi dla jeszcze siedmiu 
innych gmin. Od 2018 roku 
prowadzimy spór z Wodami 
Polskimi. Nie widzę tu pod-
staw merytorycznych, ale 
decydują względy polityczne 
– powiedziała prezydent Ko-
łobrzegu Anna Mieczkowska. 

Wszystko to przekłada się na 
trudną sytuację finansową 
spółek wodociągowych, zmu-
szanych często do zaciągania 
kredytów na bieżącą działal-
ność, odejścia pracowników i 
coraz większe zagrożenia dla 
infrastruktury wodociągowej. 

– Kłopoty branży są bardzo 
widoczne. Spółka Wodociągi 
i Kanalizacja w Białogardzie 
obsługująca Połczyn-Zdrój też 
to odczuwa. Na prowadzenie 
działalności zabraknie jej w 
tym roku 5,5 mln zł. Ucierpi 
przedsiębiorstwo, samorządy 
i mieszkańcy – przyznał bur-
mistrz Połczyna-Zdroju Seba-
stian Witek. 

Samorządowcy, branża i 
związki zawodowe nie mają 
wątpliwości, że konieczne 
jest wprowadzenie nowych 
taryf opłat za wodę i ście-
ki. Zdaniem przedstawicieli 
branży wodociągowo-ka-
nalizacyjnej regulator cen 
Państwowe Gospodarstwo 
Wodne  Wody Polskie celowo 
utrudnia procedowanie wnio-
sków taryfowych, kwestionu-
je ich zasadność, przedłuża 
czas wydawania decyzji. 

– Rozporządzenie w sprawie 
taryf jest jasne, ale działanie 
Wód Polskich niezrozumia-
łe. Od września czekamy na 
ustalenia. Straty GWiK Gole-
niów za rok 2022 wyniosły 1,5 
mln zł, w 2023 roku wyniosą 
6 mln zł. Na szczęście pomoc-
ną dłoń poda nam burmistrz i 
gmina. Sytuacja jest napraw-
dę dramatyczna – podkreślił 
prezes Goleniowskich Wodo-
ciągów i Kanalizacji Janusz 
Dawidziak. – Optymalizujemy 
wszystkie koszty np. przez 
fotowoltaikę. Koszty jednak 
wciąż rosną i wynikają głów-
nie z działania spółek skarbu 
państwa. Zmuszeni jesteśmy 
do odkładania ważny inwe-
stycji i remontów – dodał pre-
zes MWiK Kołobrzeg Paweł 
Hryciów. 

Jeszcze ostrzej o sytuacji wy-
powiadała się strona społecz-
na. Przedstawiciele związków 
zawodowych obawiają się, 
że los spółek wodno-kanali-
zacyjnych jest przesądzony. 
Obawiają się o pracowników, 
którzy zaczną odchodzić z 
pracy. A co za tym idzie nie 
będzie komu obsługiwać 
urządzeń wodnych, wyko-
nywać ich konserwacji czy 
modernizacji. – Czy musimy 
rozwiązania szukać z pozycji 
ulicy? – pytali. 

Dyrekcja Wód Polskich w 
Szczecinie odpowiadała na 
zarzuty.  

– W 18 przypadkach wydali-
śmy decyzje pozytywne. Sta-
tystyka ulega zmianie. Część 
wniosków rozpatrzonych ne-
gatywnie, otrzymała następ-
nie decyzje pozytywne – wy-
jaśniał dyrektor PGW Wody 
Polskie w Szczecinie Marek 
Duklanowski. 

Tłumaczenia przedsiębior-
stwa nie zadawalają jednak 
branży, którą od początku 
kryzysu wspiera Wojewódzka 
Rada Dialogu Społecznego. 
WRDS dwukrotnie wcześniej 
debatowała o pogarszającej 
się sytuacji przedsiębiorstw 
związanych z wodociągami i 
kanalizacją, w tym o niewła-
ściwych procedurach stoso-
wanych przez Wody Polskie. 
Trzecie spotkanie zakończyło 
się przyjęciem stanowiska. 

To apel do PGW Wody Polskie 
i nadzorującego Ministra In-
frastruktury o usprawnienie 
procesu taryfikacji poprzez 
sprawiedliwe i oparte na rze-
telne przesłanki ekonomiczne 
decyzje dotyczące skrócenia 
okresu taryfowego lub zgo-
dę na podwyższenie stawek 
opłat w nowym okresie. 

„Brak możliwości rekompen-
sowania wzrostu inflacji i 
utrzymywania cen dostarcza-
nej wody i odbioru ścieków 
na dotychczasowym pozio-
mie spowoduje ograniczenie 
inwestycji w infrastrukturę 
wodociągowo-kanalizacyjną, 
możliwość zwolnień zatrud-
nionych pracowników, a tak-
że brak wzrostu wynagrodzeń 
pracowników, który przy du-
żym poziomie inflacji powi-
nien przynajmniej przeciw-
działać  realnemu spadkowi 
zarobków. Potwierdzeniem, 
istotności sprawy dla miesz-
kańców regionu, jest fakt, iż 
Rada tematyką zatwierdzania 
taryf, jako sprawą budzącą 
niepokój społeczny, zajmowa-
ła się trzykrotnie” – czytamy  
m.in. w stanowisku.

źródło: biuro prasowe WZP

Będzie paraliż

Wiele firm regionalnych 
potrafi odnosić sukcesy. 
Jeśli firma działa zgodnie 
z wypracowanymi sche-
matami, które od dawna 
się sprawdzają  i jest po-
prostu fantastycznie! Ale 
czy na pewno? Czy to wy-
starczy, aby mieć firmę, 
która przetrwa w dzisiej-
szych czasach?

Jeśli uważamy, że zrobili-
śmy już wszystko, to się 
niestety mylimy. Musimy 
cały czas obserować, co się 
dzieje, aby nie przegapić 
najważniejszego momentu, 
w którym nasze schematy 
musza się zminić i musi-
my wprowadzić, coś przed 
czym się często broniliśmy. 
Na przykład wdrożyć media 
społcznośwciowe, których 
nie cierpimy i są tylko dla 
gówniarzy. Sztuką w bizne-
sie jest przede wszystkim 
umiejętność dostrzeżenia 
konieczności zmian. Spóź-
nisz się ... i lecisz w dół, a 
lecąc w dół łatwo spaść na 
twarz, a to raczej nie bę-
dzie przyjemne. Szczególnie 
dotyczy to tych mniejszych 
firm regionalnych, którym 
daleko do korporacji i nie 
ma w firmie zbyt wiele osób, 
które zrobi burzę mózgów.
Popracujmy na przykłdach. 
Była zaprzyjaźniona firma, 
która swego czasu handlo-
wała używanym sprzętem 
rolniczym, ściąganym z za-
granicy. Nazwijmy ją firmą 
X. Mieli poważnych konku-
rentów, którzy także się am-
bitnie rozwijali, ale niestety 
nie byli przygotowani na 
zmiany. Tą drugą firmę moż-
na nazwać firmą Y. Firma X 
zdawała sobie sprawę, że 
w pewnym momencie ry-
nek maszyn używanych się 
zapełni, zatem zaczęli ścią-

gać części zamienne, stali się 
dilerem niewielkich maszyn 
nowych i podpisali umowy 
serwisowe. Ilość maszyn uży-
wanych na placu w firmie Y 
była zdecydowanie większa, 
gdyż inwestowali głównie 
na zasadzie kup i sprzedaj. 
Mimo to firma X nie załamy-
wała rąk z zazdrości. Polska 
przystąpiła do Unii Europej-
skiej i firma X nagle zaczęła 
zwiększać swoją przewagę 
nad firmą Y. Rolnicy bowiem 
dzięki wsparciu z Unii zaczę-

li kupować coraz więcej no-
wych maszyn, które musieli 
w sumie później serwisować. 
Firma Y po kilku latach prze-
stała istnieć, bo nie przygoto-
wała sie do zmian, poprostu  
nie miała strategii i planu na 
przyszłość, a konsumowała 
co jest tutaj i teraz. 
Podobnie jest dziś z tymi 
firmami, które nie przygo-
towały się na trudne czasy, 
którym dzisiaj jest trudno 
przystosować się do zmian. 
Trudniej jest firmom, które 
nie przeniosły częśći biznesu 
online.  A ten kto przetrwa 
najbliższe dwa lata, moze 
być pewny, żę firma odniesie 
także sukces w przyszłości.  
Aby odniesć sukces w bizne-
sie potrzebne są trzy podsta-
wowe rzeczy: 

Pierwszą jest mądra strate-
gia, która na bieżąco powin-
na być analizowana i dopra-

cowywana. Do której warto 
wprowadzać nowe rzeczy, 
Dziś jeśli sprzedajemy, to 
warto poświęcić więcej czasu 
na media społecznościowe 
lub zlecić je firmie zewnętrz-
nej, aby mieć więcej czasu i 
kolejne osoby z pomysłami 
do dyspozycji.
Druga rzecz, to elastyczna 
struktura, możiwość zmian, 
możliwość szybkiej reakcji 
na rzeczy nieprzewidywalne 
(COVID)
i na koniec ta rzecz najważ-
niejsza, a mianowicie war-
tościowi pracownicy. Przy-
szłość dobrej firmy, to nie 
tylko szybka adaptacja ka-
dry kierowniczej do nowych 
warunków w biznesie, ale 
także szybka adaptacja sze-
regowych pracowników. Jeśli 
chcesz w przyszłości odnieść 
sukces, to szukaj i postaraj 
się utrzymać w firmie głów-
nie ludzi najlepszych i naj-
bardziej kreatywnych. Takich, 
którzy nie hamują konieczno-
ści zmian i dostosowania się 
do nowych warunków.
To oni są ambasadorami fir-
my. Nie bój się także poszu-
kiwać wsparcia na zewnątrz.
Jeśli masz szansę skorzysta-
nia z usług firmy, która po-
może tobie prowadzić media 
społecznościowe jak Facebo-
ok lub INstagram, a dzięki 
dobrej kampani poprawisz 
swoją obecność w siecie, 
Skorzystaj z takich możliwo-
ści, bo dziś te dwa światy 
się przenikają i musisz być 
SMART.

StudioExtra
Zajrzyj na naszą stronę i naszą ofertę, 
jaką dajemy dla małego i średniego 
biznesu. Obsługujemy firmy kom-
pleksowo od zwykłych wizytówek, po 
stoiska na targach czy obecność na 
portalach w całej Polsce. 
www.studioextra.pl
zadzwoń do sprzedawcy: 574 300 757
napisz po poradę: 
marketing@studioextra.pl

Masz firmę, to bądź SPRYTNY



BIURA W WAŁCZU 
DO WYNAJĘCIA:

+48 577 777 268

Ten budynek spełni Twoje wymagania
wałCZ, ul.KOŚCiusZki 4 (sinogal)

Co potrZebujesZ?
- niewielkie biuro do wynajęCia?
- KOmpleks biur prZygotowanyCh TylKO dla Ciebie?
- miejsCe na gabineT?
- dużą hale do lekkiej produkCji?
- powierZChni magaZynowej?
- umeblowane biuro w wybranyCh dniaCh Tygodnia?
- KOmpleksowej obsługi firmy?

Działaj lokalnie. 
Wynajmij biuro lub lokal 

w kompleksie Kościuszki 4 (SINOGAL),  
a otrzymasz dodatkowo, zniżkę 

na tej wielkości reklamę  do końca roku 2023.

Prawnik Radzi

Ostatnio od jednego z klientów 
otrzymałem pytanie dotyczą-
ce dziedziczenia w przypadku 
śmierci małżonka w bezdziet-
nym małżeństwie. Wątpliwo-
ści klienta budziła możliwość 
dziedziczenia przez rodziców, 
a nawet rodzeństwo zmarłego. 
Czy rzeczywiście są sytuacje, w 
których może dziedziczyć ro-
dzeństwo zmarłego małżonka?

Co w przepisach?
Odpowiednie przepisy znajdziemy w 
Kodeksie cywilnym, a dokładnie w ar-
tykułach 932 i 933. Przepisy są dosyć 
jednoznaczne i przewidują, że w braku 
zstępnych (tzn. dzieci) spadkodawcy 
(tzn. zmarłego małżonka) powołani są 
do spadku z ustawy jego małżonek i ro-
dzice.
Kodeks określa również w jakiej pro-
porcji dziedziczą rodzice wskazując, że 
udział spadkowy każdego z rodziców, 
które dziedziczy w zbiegu z małżonkiem 
spadkodawcy, wynosi jedną czwartą ca-
łości spadku. Natomiast, jeżeli nie jest 
ustalone ojcostwo (nie wiemy, kto jest 
ojcem zmarłego małżonka) wówczas 
udział spadkowy matki wynosi połowę 
spadku. W takim przypadku udział nie-
ustalonego ojca przechodzi na matkę 
zmarłego.

Gdy rodzice nie żyją?
Przepisy określają również, co 
dzieje się ze spadkiem w sytu-
acjach, gdy rodzice spadkodawcy 
nie żyją. Przypadki takie nie nale-
żą do rzadkości, bowiem zasadą 
jest, że to rodzice umierają przed 

swoimi dziećmi. W takim przy-
padku - jeżeli jedno z rodziców 
spadkodawcy nie dożyło otwar-
cia spadku, udział spadkowy, 
który by mu przypadał, przypada 
rodzeństwu spadkodawcy w czę-
ściach równych. I dalej na podob-
nej zasadzie- jeżeli którekolwiek 
z rodzeństwa spadkodawcy nie 

dożyło otwarcia spadku pozosta-
wiając zstępnych (chodzi o dzie-
ci rodzeństwa), wówczas udział 
spadkowy, który by mu przy-
padał, przypada jego zstępnym 
(dzieciom rodzeństwa). Mówiąc 
w skrócie- udziały rodziców prze-
chodzą na rodzeństwo, a udziały 
rodzeństwa (gdyby nie dożyło 
spadkobrania) przechodzą dalej 

na dzieci tego rodzeństwa.  
W rzadkim natomiast przypadku, 
gdy jedno z rodziców nie dożyło 
otwarcia spadku i brak jest ro-
dzeństwa spadkodawcy lub ich 
zstępnych (dzieci rodzeństwa), 
udział spadkowy rodzica dziedzi-
czącego w zbiegu z małżonkiem 
spadkodawcy wynosi połowę 

spadku. W takim przypadku jeden ży-
jący rodzić otrzyma połowę spadku, 
drugą zaś otrzyma żyjący małżonek 
zmarłego. 

Ile dostanie małżonek?
Wreszcie przepisy wskazują, jak roz-
dziela się spadek dla małżonka dzie-
dziczącego razem z rodzicami, czy 
rodzeństwem. W takim przypadku 
udział spadkowy małżonka zawsze 
wynosi połowę spadku. 
Warto też wskazać, że dopiero w bra-
ku zstępnych spadkodawcy (dzieci 
zmarłego), rodziców zmarłego oraz 
jego rodzeństwa i ich dzieci, cały spa-
dek przypada małżonkowi spadko-
dawcy.

Jak się zabezpieczyć?
Podstawowym, ale nie jedynym i 
nieidealnym sposobem zapieczenia 
się przed niechcianym dziedzicze-
niem jest sporządzenie testamentu, 
w którym do całości spadku powoła-
my jedynie drugiego małżonka. Takie 
rozwiązanie jest proste i szybkie, jed-
nak może rodzić obowiązek zapłaty 
zachowku. Dlatego w każdej indywi-
dualnej sprawie najlepiej skorzystać 
z pomocy prawnika, który poradzi w 
wyborze najlepszego rozwiązania do 
konkretnej sprawy.

radca prawny Piotr Machyński
machynski.kancelaria@gmail.com

Jak zabezpieczyć spadek przed rodzeństwem?

MEM  ZESZŁEGO MIESIĄCA
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Korzystając z  promocji, 
co do poszczególnych pro-
duktów w dyskontach, nie 
zwracamy uwagi na inne 
artykuły, które mogłyby być 
tańsze w lokalnych skle-
pach, prowadzonych przez 
polskie sieci sklepów spo-
żywczych. Kupujemy mniej, 
ale niekoniecznie taniej.
Potwierdzają to badania GfK 
Polonia, wskazujące że aż 
78 proc. Polaków deklaruje 
oszczędności podczas zaku-
pów spożywczych. Przecięt-
ny koszyk polskiego konsu-
menta kurczy się z miesiąca 
na miesiąc. I choć wolume-
nowo kupujemy mniej, na 

zakupy wydajemy więcej 
– mówi Dominika Grusznic-
-Drobińska, director marke-
ting & consumer intelligen-
ce w GfK. 
Sklepy spożywcze pod 
szyldem dużej sieci są pro-
wadzone przez lokalnych 
przedsiębiorców, a ci w od-
różnieniu od dużych sieci 
dyskontowych odprowadza-
ją podatki lokalnie, które 
później wracają do samo-
rządów i służą lokalnej spo-
łeczności.  Z całą pewnością 
nie można tego powiedzieć 
o dużych sieciach, które 
odprowadzają średnio za-
ledwie 5% wypracowanego 
dochodu, który wędrują w 
miejsce, gdzie jest zareje-

strowana główna siedziba 

koncernu.
Potwierdza to Marcin Poma-
galski, prowadzący sklepy 
pod szyldem Lewiatan, znaj-
dujące się na ul. Żeromskie-
go i na ul. Wojska Polskiego  
27D (przy stadionie) 
„Osobiście staram się korzy-
stać jak najwięcej z usług 
lokalnych przedsiębiorców, 
bo wspólnie powinniśmy się 
wspierać. Przedsiębiorcy nie 
boją się płacić podatków, je-
śli widzą, że dzięki temu po-
wstają choćby nowe chodni-
ki w okolicy. Niestety każda 
wydana przez mieszkańca  
złotówka w obcych sklepach 
wędruje poza granice na-

szego miasta , czy powiatu.”
Obecnie duże sieci spożyw-
cze nabierają rozpędu i moc-
no korzystają z topniejącej 
ilości mniejszych sklepów 
spożywczych. Tępo likwida-
cji mniejszych sklepów spo-
żywczych jest zatrważające. 
Dodatkowo małe podmioty 
obciążone są zwiększonymi 
stawkami za prąd czy gaz i 
nie mogą konkurować pod 
względem minimalizacji 
kosztów z koncernami, które 
zakupują energię w dużym 
wspólnym wolumenie. Wal-
ka jest zdecydowanie nie-
równa. Warto zatem mieć 
świadomość, że gdy zosta-
ną tylko duże sieci sklepów 
wielkopowierzchniowych, to 

one będą dyktować warunki 
cenowe, podnosząc dziś za-
niżone marże. 
Dlaczego mniejsze sklepy 
spożywcze zaczynają coraz 
częściej działać pod wspól-
nymi szyldami, mimo że 
każdy z nich prowadzi osob-
ne przedsiębiorstwa? Zde-
cydowanie odpowiada na to 
pytanie Janusz Rożek, który 
prowadzi także 2 sklepy w 
sieci Lewiatan, bo zarówno 
ten najbardziej znany w cen-
trum pod adresem Kilińsz-
czaków 42, jak i duży sklep 
na osiedlu Zatorze (Wojska 
Polskiego 95)  

„ To dziś chyba jedyne 
rozwiązanie, aby tworzyć 
wspólne grupy zakupowe 
dając konkurencyjne ceny 
klientom,  i to zdecydowa-
nie się udaje. Dziś ceny w 
sieciach takich jak Lewiatan 
nie odbiegają tak mocno od 
tych w sklepach wielkopo-
wierzchniowych, a nawet 
często zdarza się, zę pro-
mocje nasze są atrakcyj-
niejsze niż w zagranicznych 
sieciach. Mamy dodatkowo 
lepszy kontakt z klientami i 
jesteśmy bardziej elastyczni 
jeśli chodzi o dobór asorty-
mentu.”

Duże sieci handlowe, nie 
mają możliwości zaofero-
wania produktów lokalnych 
choćby od miejscowych rol-
ników lub małych producen-
tów działających w okolicy. 
Sieć Lewiatan umożliwia to 
swoim partnerom i każdy 
właściciel sklepu sam dobie-
ra strategię dostaw i szybko 
może wprowadzić do oferty 
choćby ekologiczne produk-
ty lokalnych przedsiębior-
ców, lub produkty regional-
ne. W najbliższym czasie, 
według ekspertów, będzie 
miało duże znaczenie i 
stworzy przewagę lokalnych 

firm.
Dodać to tego, warto, że 
sieć Lewiatan także ma swo-
ją markę własną, a produk-
ty produkowane pod szyl-
dem LEWIATAN, pochodzą 
z prężnie działających  firm 
na terenie Polski. Jakość 
produktów marki własnej 
zachwala Adam Łukasze-
wicz, który swój punkt spo-
żywczy Lewiatan prowadzi 
na ul.Dworcowej. „Każda 
duża sieć spożywcza, ma 
produkty swojej marki wła-
snej. Podobnie jest w sieci 
„Lewiatan”. Jeśli komuś za-
leży na dobrych produktach, 
które nie są drogie, to po-
winien spróbować właśnie 

produktów oznakowanych 
logiem Lewiatana. Na pew-
no osoby te bęą zadowolone 
stosunkiem jakości do ceny, 
jest jednak warunek, że aby 
przekonać się, muszą spró-
bować i zaponzać się z na-
szą ofertą, czyli po porstu 
częśćiej nas odwiedzać”  

Niestety najtrudniejsza jest 
walka ze stereotypem, że w 
dużym supermarkecie wiel-
kopowierzchniowym będzie 
lepiej niż w lokalnym sklepie 
spożywczym pod brandem 
mocnej polskiej sieci. Wiele 
osób, które mają takie zało-
żenie, nawet nie sprawdziły 
oferty swojego pobliskie-
go sklepu, a tam przecież 
sprzedawcy czekają na nich 
z uśmiechem. Potwierdza to 
Katarzyna Szczęsna, która 

otworzyła sklep pod szyl-
dem Lewiatan na ul. Obroń-
ców Westerplatte”
„Czasami zdarza się, że 
przyjdzie do nas nowy 
klient, który jak się okazuje 
mieszka bardzo blisko i nie 
odwiedzał nas wcześniej,  
myśląc że w pobliskim dys-
koncie ma wszystko tańsze. 
W momencie, gdy się prze-
konuje, że mamy wiele cie-
kawych produktów w atrak-
cyjnej cenie, to widujemy 
się częściej”

O tym, czy te mniejsze skle-

py spożywcze będą funk-
cjonować zależy w dużej 
mierze od nas jako klientów. 
Oczekujemy często od lokal-
nych przedsiębiorców, aby 
wspierali kluby sportowe, 
czy wydarzenia kulturalne 
i społeczne w mieście, ale 
jeśli chodzi o robienie zwy-
kłych codziennych zakupów, 
to często o nich zapomina-
my. Czy jest szansa, że w 
przyszłości będziemy mieć 
w sobie na tyle dużo lokal-
nego patriotyzmu, aby czę-
ściej zachodzić do sklepu 
znajdującego się za rogiem. 
Jeśli nie codziennie, to przy-
najmniej raz na jakiś czas.

Mamy duży potencjał 
i musimy walczyć ze stereotypami

Dziś większość sklepów odczuwa spad-
ki obrotów w porównaniu z ubiegłymi 
latami, mimo że ceny znacząco wrosły i 
to szczególnie na produkty spożywcze. 
Dużo osób przerzuciło się na zakupy w 
dyskontach i supermarketach, które ku-
szą kampaniami reklamowymi . Niestety 
czasami robiąc zakupy w tych sklepach,  
oszczędności osiągnięte są złudne. 

Sklep Lewiatan : Wałcz,  ul.WojskaPolskiego 27D

Sklep Lewiatan: Wałcz,  ul.Żeromskiego

Sklep Lewiatan : Wałcz,  ul.WojskaPolskiego 95

Sklep Lewiatan : Wałcz,  ul.Kilińszczaków 41

Sklep Lewiatan : Wałcz,  ul. Obrońców Westreplatte

Sklep Lewiatan : Wałcz,  ul.Dworcowa


